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ČEBELARSKA RAZSTAVA

Čebelarsko razstavo v Ljubljani je obiskalo 55.000 obiskovalcev, med njimi je bilo
največ mladih

ČEBELARSKA RAZSTAVA 85
IN 2 . J 0 2 E  BABNIK

Ob desetem jubilejnem  posvetova
n ju  o čebelarstvu je  bila, kot je  že na
vada in tradicija, tudi čebelarska raz
stava. Gospodarsko razstavišče v 
L jubljani je  v okviru širše razstave 
»Narava in zdravje 85« smiselno pred
stavilo tudi to km etijsko panogo. K er 
čebelarstvo ni samo gospodarska, p ri- 
dobitniška panoga, temveč nem ara še 
bolj ljubiteljska dejavnost, je  razstava 
skušala prikazati obe njegovi plati. Ce 
nas zanima čebelarstvo bolj kot go
spodarska panoga, smo se zaustavili 
že pred vhodom v razstavni paviljon, 
k jer je  bil postavljen nov model pre
voznega čebelnjaka v obliki zabojnika 
za 28 A 2 panjev; razstavil ga je Ivan 
Markočič.

Slovenci smo že od nekdaj prevažali 
čebele na pašo. Samo prevažanje omo
goča dobre donose, vendar pa ga zme

raj sprem ljajo težave in stroški. Za
radi tega smo veseli vsake uporabne 
novosti. Zadnji model prevoznega če
belnjaka z dvižnimi nogami je že do
kaj blizu tistem u, k ar si želi vsak 
prevaževalec. Z njim  je  prevoz na 
krajše razdalje lahko že zelo donosen, 
možno pa je v njem  čebele tudi zazi- 
miti.

Ob uspešnih novostih lahko pohva
limo tangencionalno točilo na 8 satov 
na električni pogon, izdelek tov. Ri
harja . Izpolnjuje vse glavne zahteve 
pri točenju, tako da to opravilo pote
ka hitro  in brez večjih zastojev. To
čilo ima prim erne razsežnosti, je  lah
ko in ne preveč avtom atizirano.

Glede panjev je  očitno, da standard
ni AŽ in LR panj še nim ata resnih 
tekmecev in da so vse mogoče novo
tarije  le m uhe enodnevnice. Zal pa



Franc Javornik, 
član CD Barje iz 

Ljubljane, 
je obiskovalcem, 

predvsem mladim, 
odgovarjal na 

vprašanja 
s področja 
čebelarstva

kakovost izdelave teh standardnih  biti čim več izdelovalcev panjev, po-
panjev močno niha. Zavedati se nam - tem  pa bi njihove izdelke ocenili in
reč moramo, da uporabna doba panjev najboljšim  podelili p riznanja in  po
ni tako k ra tka  in da se kvaliteta v 20 možnosti tudi denarne nagrade, 
do 30 letih zelo bogato obrestuje. Za- Vzreja matic im a p ri nas že dolgo
to da bi izboljšali kakovost panjev, tradicijo. Zal so različne čebelje bo
bi v prihodnje nem ara poskusili pova- lezni in pa strogi predpisi v zvezi z

Točilo z elektronsko regulacijo
Kontejnerski A 2 panj iz lesa, stiropora
in lesonita, ter izboljšanim smukalnikom iz akumulatorja je razstavil Tone Šercer 
je razstavil Viki Marvin iz Vogarskega iz Kočevja



Jože Rihar je razstavil poleg drugega 
tudi zelo kvalitetno kasetno točilo 

na električni pogon
M edexova oprema za večje čebelarje je 

iz leta v leto bolj kvalitetna

njim i za vrli to dejavnost, čeprav je 
tud i izvozno zanimiva. Zato je obisko
valca razveselila razstavljena pleme- 
nilna postaja tov. Ivana Esenka, ki 
kaže, da vsa ta  prizadevanja le še niso 
popolnoma zamrla.

Nadvse uporabna novost utegne biti 
plastična satnica za medišča, ki jo je 
razstavil tov. Jovan Marinkovič, seve

da pa jo je treba najprej še tem eljito 
preskusiti. Verjetno bo lahko nado
m estila K irerjeve alum inijaste satni- 
ce za medišča, predvsem  na področjih 
z gozdno pašo, k jer se med v satju  
pogosto strdi.

Omenimo še plastično matično re
šetko, ki jo je  razstavil tov. Miro Ru
kavina. N ajbrž bo ta  novost bolj

Posebno izvedbo 
prašilčkov 

je razstavil 
Ivan Esenko 
iz Ljubljane



Razstave se je udeležil tudi čebelar 
Gajič iz Kragujevca z orodjem za izdelavo 

matičnih lončkov

uspešna kot vsi mogoči kovinski do
datki, zaradi katerih  nastajajo  hladna 
m esta in se na n jih  lovi kondenzirana 
vlaga.

Tudi Lomovškova naprava za v rta 
n je satnikov je inovatorska ideja, ki 
bo večjim čebelarjem  omogočila lažje 
in natančnejše delo pri u tiran ju  sat- 
nic, to pa je  pogoj za lepo izdelano 
satje.

O širšem pom enu čebelarstva je  p ri
čala razstava s tem, kako je pri nas 
razširjeno izdelovanje medenega peci
va — m edenjakov; postavil jo je če
belarski muzej iz Radovljice. Obnovi
tev te obrti na  Slovenskem bi močno 
razširila in popestrila tudi našo, vse 
bolj skromno in neizvirno ponudbo 
turističnih spominkov.

Razveseljivo je, da se po več letih 
počasi spet obnavlja strokovno delo 
pri Km etijskem  inštitu tu  Slovenije. 
Uspeh bo obrodilo, samo če bodo so
delovali pri njem  vsi izkušeni čebe
larji, ki im ajo veselje do takega dela. 
Poučno je  bilo videti, kako so tudi v 
čebelarstvu uveljavlja gibanje znanost 
m ladini. Čebelarski tabor je deloval 
letos že drugič, in sicer okrog Krškega. 
Take oblike dela z mladimi bodo p ri
tegnile m arsikaterega novega čebelar

ja, vzgojile sodelavce na naših n a j
višjih znanstvenih ustanovah in  po
m agale k napredku čebelarstva na
sploh.

Na razstavi so prišli na svoj račun 
tudi vsi ljub itelji čebelarstva. Otroci 
so si ogledovali življenje čebel v  opa
zovalnem panju. Začetniki so lahko 
spoznali vse glavno orodje in opremo 
za čebelarstvo; kot vsako leto je  raz
stavljalo podjetje Medex, pridružila 
pa se m u je  še Hmezadova čebelarska 
zadruga Žalec z obratom  Ljubljana. 
Medexova razstava je  pritegnila naj
več obiskovalcev.

Nasploh je na razstavi kot smo že 
navajeni, m anjkalo ljudi, ki bi obi
skovalcem odgovarjali na množico 
vprašanj, ki so jih  zanimala. Izjema 
je  bil oddelek Čebelarskega društva 
Barje, ki je  poleg vsega, kar sodi k 
čebelarstvu, prikazal še staro stiskal
nico za prešanje voščin. Razstavili so 
tud i vse oblike in starosti satja. Se 
več kot sami razstavni predm eti so 
koristila pojasnila, ki jih  je  dajal obi

Izpopolnjeni M edexov topilnik za vosek 
je zbudil veliko zanimanje



Kmetijski inštitut je v okviru razstave 
ZCDS razstavil in prikazal delo 

za selekcijo kranjske čebele

razstavo. Število obiskovalcev najbo
lje dokazuje, da razstava veliko po
maga k napredku čebelarstva v naši 
ožji in širši domovini.

Ponudba točil 
je tudi pri nas 

v zadnjem času 
dobra

skovalcem čebelar praktik , tovariš 
Javornik.

Za širjenje čebelarstva in čebelar
skih vrst m orda ne bi bilo odveč, ko 
bi bili na razstavi občasno predvajali 
diapozitive in film e o čebelah in čebe
larjen ju  in jih  sprem ljali z ustreznim i 
kom entarji.

Če naj im a razstava v prihodnje še 
večji uspeh, bo treba poleg razstavlje
nih predm etov na kratko  navesti, v 
kako velikem čebelarstvu se uporablja 
vsak od njih, katere prednosti in kak
šno zmogljivost im a in koliko stane. 
Na prim er, razstavljeno je  bilo točilo 
na 12 satov. Zasnovano je  po zgledu 
točila, v katero vlagamo cele medene 
naklade in ki se uspešno uporablja na 
velikih obratih  s 1000 in več panji za 
točenje cvetličnega medu. O razstav
ljenem  točilu ni bilo znano, kako se 
obnese pri gozdnih pašah, ki jih  je  pri 
nas največ, in kakšne so njegove 
zmogljivosti in prednosti. Le če bi ta 
ko predstavili in ocenili razstavljene 
predmete, bi razstava v celoti dosegla 
nam en, zaradi katerega je organizi
rana.

Zadovoljni in ponosni smo lahko, da 
je  Zvezi čebelarskih društev Slovenije 
z njenim i skrom nim i sredstvi uspelo 
pripraviti tako veliko posvetovanje in



ČEBELARJEVA OPRAVILA V NOVEMBRU
M ARJAN DEBELAK
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Čebelarjeva opravila se v tem  me
secu om ejujejo na občasne kontrolne 
obiske čebelnjaka, da se prepričamo, 
ali so žrela panjev, v katerih  prezim u
jemo čebele, prim erno odprta in ali ni 
kakih  vidnih ali slišnih znakov, po 
katerih  bi sklepali, da je  z družinam i 
kaj narobe. Pravilom a ne bi smelo 
biti nič narobe, če smo prej dobro po
skrbeli za družine.

Družine so zbrane v zimsko gručo 
okoli sata, iz katerega se je  polegla 
ali pa se m orebiti še polega zadnja 
letošnja zalega. Ce je  vrem e milo, je 
gruča še precej rah la in  so čebele raz
kropljene po vseh satih tako, kot so 
bile v toplem vremenu. Sele ko pritis
ne mraz, se stisnejo v  gručo.

Zrela naj bodo k ar izdatno odprta, 
ker družina potrebuje veliko zraka. 
Normalno močni družini v A 2 panju  
ni treba žrela nič ožiti. P ri kontrolnih 
obiskih torej pogledamo, ali se niso 
m orda žrela s čim zamašila ali zožila 
in ali v čebelnjaku ni kakih glodal- 
cev, ki vznem irjajo čebele, zato nasta
vimo past.

Ko zapade sneg, ga pred čebelnja
kom sproti odstranjujem o in posipa
mo. To delamo predvsem  zato, da za

čebele tudi pozimi kaj naredim o in 
ohranim o videz in občutek dobrega 
gospodarja, pri katerem  se že od da
leč vidi, da svojih čebel ne zanem arja. 
Poleg tega bomo s tem  m orda le rešili 
kako čebelo, ki bi iz neugnanosti ali 
dejanskih potreb ali tegob silila iz top
lega gnezda v mrzlo zimo. Največ ko
ristnega pa bomo naredili, če se p ri
pravim o na čebelarjenje v naslednjem  
čebelarskem letu, s tem  da se poglobi
mo v čebelarsko teorijo in se posku
simo kaj naučiti iz naše, sosedove ali 
p rijateljeve čebelarske prakse.

KAKO SMO CEBELARILI

Če hočemo presojati svoje čebelar
jenje, so nam  skoraj neogibno potreb
ni zapiski, ki jih  delamo po vsakem 
pregledu ali ukrepu za vsako družino 
posebej. P ri tem  nam  koristi tudi dnev
nik,  v katerega vpisujemo podatke o 
drugih, za nas čebelarje pomembnih 
dogodkih in pojavih. Ne smemo se za
našati, da se bomo vseh pomembnih 
podatkov spomnili še čez mesece ali 
leta. Ob vprašanju, kako smo čebela- 
rili, nas zanim a več odgovorov. Kot 
gospodarni ljudje bomo zbrali podat
ke o stroških, ki smo jih  imeli z ukvar



janjem  s čebelami, in  jih  prim erjali 
s koristmi, ki smo jih  imeli od čebel. 
Strogi m aterialisti med nam i bodo 
med koristi šteli samo prodane čebele 
in čebelje pridelke. Drugi bomo pri
šteli še druge, nič manj pomembne 
koristi, kot so veselje in sprostitev, 
ki nam  ju  prinaša čebelarjenje, nova 
prijateljstva, ki se ob tem  rojevajo, 
in podobno. Kot neutešljivi in nikoli 
zadovoljni z doseženim bomo iskali 
napake, ki smo jih  naredili, izluščili iz 
svojih izkušenj in opazovanj nekatera 
pravila iz še vedno skrivnostnega živ
ljen ja čebel, si jih  zapomnili in jih 
upoštevali pri svojem izpopolnjenem 
načrtu  za čebelarjenje v prihodnjem  
letu.

Ne, pravim  čebelarjem  ni nikoli 
dolgčas! Najlepše je  vse zanimivosti 
in načrte prem leti še s prijatelj i-čebe- 
larji, in že imamo tu  nadaljevanje na
še opojne igre s čebelami tudi tak ra t, 
kadar zunaj zavija zimski v e te r . . .  
Cisto gospodarska plat našega čebelar
jen ja  pa letos zaradi poraznih vrem en
skih razm er, ki so vladale spomladi, 
precej šepa. Na našem gorenjskem  
koncu skoraj ni čebelarja, ki bi bil 
letos upal čebelam vzeti kaj več kot 
za dom. Mnogo jih  je, ki sploh niso 
točili in uvrščajo to leto med najslab
ša, kar jih  pomnijo. Tudi moje d ru 
žine so nabrale samo toliko, kot leta 
1979, ko je  bila najslabša bera v zad
njih  desetih letih; tudi tedaj sem pri
delal samo 11 kg na panj (sicer znaša 
moje povprečje iztočenega medu, 
vštevši letošnjo bero, 32 kg na panj). 
Letošnje vremenske, pašne in razvoj
ne značilnosti na območju zgornje Go
renjske so bile po m ojih zapiskih take:

Skoraj ves JANUAR je tra ja l iz
redno hud in dolgotrajen mraz, ki ga 
ljud je ne pomnijo podobnega. Tem
peratu re  so se spustile do —30° C, za
mrznile so vodovodne cevi. Spraševali 
smo se, kako bodo čebele to prenesle.

V začetku FEBRUARJA je  nastopi
lo desetdnevno obdobje nenavadno to

plega vremena. Čebele so celo pri meni, 
k jer pozimi sonce zaide že opoldne, 
močno izletavale in prinesle prve koš
ke obnožine. V megleni Ljubljani ta  
čas ni bilo prijetno in tudi čebele niso 
izletavale.

Šele v začetku MARCA so pri nas 
začele cveteti kurice (teloh) in če
bele so imele čistilne izlete. V drugi 
polovici meseca se je  vrem e spreme
nilo, spet je  nastopil m raz s snegom. 
Spomladansko cvetenje se je  močno 
zakasnilo. V rba iva ni zacvetela vse 
do konca meseca niti v  Ljubljani, k jer 
je  običajno za 10—14 dni zgodnejša 
kot na Bledu.

V začetku APRILA je nastopilo dalj
še obdobje toplega vrem ena s tem pe
ra turam i nad 20° C. H itro je  vzcvetelo 
vse pomladno cvetje in čebele so hi
tele nadom estiti zamujeno.

Svoje družine sem prvič pregledal
4. aprila. Prezim ile so odlično, brez 
izgub in tudi razvite so bile za ta  čas 
norm alno: čebele so bile na vseh sa
tih  v obeh etažah A 2 pan ja; najm oč
nejše so podsedale; zalego so imele na 
5—6 satih in ostalo jim  je še veliko 
zimske zaloge. Trotovino so v tro- 
tovskem satu  začele gojiti sredi aprila.

V drugi polovici meseca se je  vrem e 
spet izredno poslabšalo in  ohladilo, 
snežilo je v cvetje, in  tako je  bilo do 
pričetka maja.

Drugi pregled družin sem opravil 
30. aprila. Opaziti je  bilo, da družine 
zaradi m raza zalege niso širile čez ob
seg gruče, ki zagotavlja prim erno gret
je. Zato so v prim erjavi s prejšnjim i 
leti zaostale v razvoju. Ta čas sem že 
izločil prvo pokrito trotovino in z njo 
odstranil prvo letošnjo »bero« varoe.

V prvi polovici MAJA se je  nada
ljevalo izjemno slabo vreme. Češnje so 
v L jubljani odcvetele v snegu, dežju 
in  mrazu, vendar so se družine tod ne
prim erno bolje razvijale kot na Go
renjskem . 12. m aja sem ogrebel lep 
roj, ki je pobegnil iz neznanega čebel-



njaka in pristal na češnji mojega znan
ca sredi Ljubljane.

Najvišji zalegalni ritem  so družine 
na Gorenjskem  dosegle šele v tem 
času. Zalego so začele širiti čez 10 sa
tov in graditi trotovino v gradilnikih.

V drugi polovici m aja sem imel d ru 
žine dovolj razvite, da sem dodal za
klade in pričel »zakladno« čebelar
jenje. V Ljubljani so v tem  času na
brale močne družine že precej novega 
medu. Najdeni roj je  v enem tednu 
brez vsake pomoči zgradil vseh osem 
satov (v tridelnih okvirih brez satnih 
osnov), jih  obilno napolnil z medom, 
obnožino in zalego.

Nekoliko slabše je bilo ta  čas na 
Gorenjskem. Ob koncu m aja je  nasto
pilo brezpašno obdobje. Družine so 
nehale graditi trotovino, so pa nepre
kinjeno zalegale v vnovič postavljene 
in očiščene trotovske sate.

JU N IJA  smo zaman čakali na me
denje smreke. Bezeg je odcvetel, me
denja pa od nikoder! Namesto da bi

bili točili, smo morali celo malo krm iti, 
da se niso preveč zm anjšale nujne re
zerve hrane v družinah. Zaradi dežev
ja  čebele niso mogle izkoristiti cvete
nja lipe in nestalno vrem e se je  nada
ljevalo do srede JULIJA. Nato je  na
počilo lepo vreme, vendar brez paše, 
kajti gozd ni medil. Sele v drugi po
lovici ju lija  se je pri nas slednjič le 
začela k ra tko tra jna  paša na lipku, ta 
ko da se je  tehtnica teden dni prem i
kala navzgor.

V AVGUSTU ni bilo nobene paše 
več, kljub tem u da se je nadaljevalo 
izredno toplo vreme. Tako sem letoš
njo sezono končal že sredi avgusta in 
začel čebele p rip rav lja ti na prezimo
vanje.

Česa sem se iz tako izjemnega leta 
naučil?

1. Se tako m rzla in dolgotrajna zi
m a ne more p rav  nič škoditi dobro 
oskrbljenim  čebeljim družinam .

2. Bati se je  mrzlega vremena, ki 
tra ja  aprila in m aja te r zadržuje raz

PAŠN! OKOLIŠ
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voj družin. Takim  presenečenjem  se 
lahko upremo le z zelo močnimi d ru 
žinami, v katerih  smo jeseni zazimili 
veliko mladic.

3. Spomladi je v času cvetenja če
šenj. če imamo ta  čas res močne dru
žine. skoraj vsako leto mogoče izko
ristiti prvo izdatno pašo in po njej 
točiti.

4. Trotovino gojijo družine od prve 
polovice aprila do srede julija, se p ra
vi, da lahko dobre tr i mesece izdatno 
lovimo varoo, če poskrbimo, da je  v 
gnezdu vedno ali skoraj vedno na vo
ljo prazno trotovsko satje.

5. Obnožinske sate sem letos prvič 
prestavljal med sate z odkrito zalego 
v zaklado; čebele so jih  spraznile v 
nekaj dneh in m atica jih  je  v nekaj 
dneh zalegla. Doslej me je  od tega 
poskusa odvračalo dejstvo, da obno- 
žinski sat v gnezdu običajno ovira 
širjenje zalege.

Upoštevati pa je  treba, da im a gne
zdo v zakladi posebno lego in da je 
ločeno od A2 panja z matično rešet
ko. Očitno pride čebelam prav, da jim

obnožine za krm ljenje žerk ni treba 
jem ati iz bolj oddaljenega skladišča v 
spodnjem prednjem  delu panja oziro
ma da niso odvisne le od sveže prine
sene skozi matično rešetko. Ce to ve
mo, postane postavljanje satja s po
krito zalego in prim ernega satja  za 
vnovično zaleganje preprostejše, ker 
je z obnožino napolnjenega satja  pri 
tem  načinu čebelarjenja vedno dovolj.

6. Tudi v tako slabi čebelarski leti
ni, kot je  bila letošnja, je  mogoče z 
močnimi družinam i doseči visoko nad
povprečne uspehe. Zmotno je  mnenje, 
da so močne družine samo za dobre 
letine.

Čebelar mora čim bolje poznati oko
lico svojega čebelnjaka, predvsem  v 
krogu s polmerom enega kilometra. 
P ri treh  kilom etrih se svet čebel iz 
našega čebelnjaka končuje. V tem  ob
močju moramo natančno poznati pašo, 
kakšna je in kolikšna je, v katerem  
času in kako daleč.

Pomembno je tudi vsaj približno 
vedeti, koliko čebel se pase na istem 
pasišču.

POMEN IN DELO SELEKCIJSKE SLUŽBE 
ZA KRANJSKO ČEBELO

IN 2  JA N EZ POKLJUKAR

Človeško znanje je  v  m inulih dve
sto letih naverjetno napredovalo. P ri
ča smo številnim  epohalnim  odkrit
jem. Znanost je  napredovala na šte
vilnih področjih. Genetika je  že na 
samem začetku vzburjala duhove. Za 
nas čebelarje je vsekakor pomembno, 
da so postopki odbire našli plodna tla 
tudi v čebelarstvu. V sredini prejšnje
ga stoletja je močno prodiralo spo
znanje, da so križanci med posamez
nimi pasmami bolj delavni in prina
šajo večjo ekonomsko korist. Temu in 
pa našim  iznajdljivim  čebelarskim 
trgovcem gre zahvala, da je  kranjska 
čebela potovala skoraj v vse dežele

sveta. Ponekod so jo zaradi njene 
krotkosti, naglega razvoja in m arlji
vosti sprejeli odprtih  rok, drugod pa 
so se boljše izkazale druge pasme če
bel. M nenja o kvaliteti kran jske čebe
le so še danes močno različna. Dejstvo 
je, da smo Slovenci izgubili prven
stvo pri nadaljn ji selekciji in vzreji 
čebel kranjske pasme. K tem u so pre
cej pripomogle neurejene družbene 
razm ere in viharni časi v našem sto
letju. Skrajni čas je, da čebelarji na 
Slovenskem napnemo vse sile in po
skušamo nadoknaditi zamujeno.

Ustanovitev selekcijske službe za 
kranjsko čebelo pri Km etijskem  in



štitu tu  Slovenije je vsekakor pomemb
na novost. Prodrlo je  spoznanje, da 
sodobna množična vzreja matic nujno 
zahteva ustrezno odbiro in s tem  
ustrezno strokovno inštitucijo. Brez 
enotnega organiziranega dela pri se
lekciji nam  preti nevarnost, da pokva
rimo našo čebelo. Navsezadnje želi 
vsak čebelar vzrejevalec matic vzre
jati čim bolj kvalitetne m atice in si 
s tem  zagotoviti nemoteno prodajo.

Služba za selekcijo kran jske čebele 
je  začela delati konec leta 1984. Vsak 
začetek je  zaradi neizkušenosti in d ru 
gih pom anjkljivosti težak. K sreči smo 
bili deležni obilne podpore ZCDS, hp 
Medexa, čebelarjev in znanstvenih de
lavcev, ki se zanim ajo za čebelarstvo.

KAJ JE  BILO STORJENO 
DO SEDAJ

V sodelovanju z ZČDS in hp Me- 
dexom smo izdelali podroben načrt 
strokovnih in raziskovalnih del za se
lekcijo kran jske čebele v srednjeroč
nem obdobju 1986—1990; načrt naj bi 
postal dobro izhodišče za delo v dolgo
ročnem obdobju do leta 2000. Nave
zali smo strokovne stike s čebelarskim 
inštitutom  v Dolu pri Pragi. Upamo, 
da bo to sodelovanje tesno in uspešno. 
Za samo selekcijsko delo pri čebelah 
nam  je  ZCDS zagotovila čebelarja — 
oskrbnika, čebelnjak in čebele na sto
jišču pod Rožnikom. Moram reči, da 
so bile čebele spomladi precej slabe 
in da smo v m aju imeli zastrupljene 
čebele zaradi škropljenja sadnega 
drevja. Na srečo družine niso padale, 
bile pa so močno oslabljene. Konec 
m aja smo pričeli vzrejati matice. V 
začetku je  bil uspeh vzreje zaradi ne
izkušenosti in slabega vrem ena v ju 
n iju  nekaj m anjši, kasneje se je stanje 
izboljšalo. Vzredili smo ca. 300 matic, 
od teh  smo jih 200 uporabili za u rje
nje tehnike um etnega osemenjevanja, 
preostalih 100 pa smo pustili na na
ravno parjenje. P ri selekcijskem delu

nas je  močno ovirala neustrezna in 
pokvarjena oprem a — naj povem, da 
smo za eno um etno osemenjeno m ati
co pripravljali osemenjevalni aparat 
3—4 ure. Imeli smo nekatere težave 
pri vzreji trotov. K ljub tem u smo 
osvojili novo tehniko odvzema tro- 
tovskega semena z metodo izpiranja 
v fiziološko raztopino, kar prinaša s 
selekcijskega vidika neslutene mož
nosti. P ri vseh družinah smo izpeljali 
m eritve globine sesanja in tud i h itro 
sti jem anja sladkorne raztopine. Me
ritve krilnega indeksa in dolžine dla
čic na zadku pri čebelah na stojišču 
pod Rožnikom so jasno pokazale vpliv 
italijanske čebele.

Poleg dela v čebelnjaku smo nave
zovali intenzivne stike s čebelarji 
vzrejevalci matic. Pričeli smo uvajati 
enotno metodo odbire. M oram reči, da 
se vzrejevalci m atic močno zanimajo 
za sodelovanje s selekcijsko službo.

Nekaj je  torej že storjenega, še več 
pa je  stvari, ki nas še čakajo. Za zdaj 
se s selekcijo čebel ukvarjam  samo 
jaz kot raziskovalni sodelavec pri 
Km etijskem  inštitu tu  Slovenije. 
Upam, da bom km alu dobil tehnične
ga sodelavca. S tem  bo delo pri se
lekciji močno olajšano in tud i uspeš
nejše.

IN KAKO NAJ BI
SELEKCIONIRANJE POTEKALO

V NASLEDNJIH LETIH

Vsekakor so letošnje izkušnje do
bra podlaga za prihodnje delo. 2e iz
vedena registracija čebelarjev vzreje- 
valcev matic je začetek postopka, v 
katerega se boste lahko vključili vsi 
čebelarji. Kdorkoli bo kupil matico od 
registriranega vzrej evalca matic, bo 
dobil poleg tudi anketni list z nekaj 
vprašanji o družini, ki izvira od te  
matice, in sicer: pridelek medu, m ir
nost družine, sedenje na satju, rojivost 
in spom ladanski razvoj. Na anketni



list boste lahko pripisali svoje p ri
pombe. A nketne liste bomo računal
niško obdelali in  rezultate uporabili 
pri našem delu s čebelarji vzrej evalci 
matic. To bo nekakšen progeni test 
za m atice m atičarjev. Sodelovanje bo 
prostovoljno, računam o pa na velik 
odziv z vaše stran i in natančnost.

Tudi pri linijski odbiri bomo potre
bovali številne sodelavce za preizku
šanje kvalitete vzrejenih m atic — v 
naslednjih nekaj letih m anj, kasneje 
več.

Srčika dela v naslednjih letih  bo 
odbira boljših rodov z najsodobnej

šimi selekcijskimi metodami. To bomo 
poskušali čim bolj optim izirati in p ri
rediti za slovenski prostor. Razvijali 
bomo raziskovalno dejavnost in  sode
lovali z raziskovalci v  drugih republi
kah in  tu jin i. V skladu z možnostmi 
si bomo poskušali pridobiti nove raz
iskovalne sodelavce.

Cilj našega dela je  boljša čebela. Po 
tu jih  izkušnjah so donosi družin s se
lekcioniranim i maticam i za 20—30 °/o 
večji. Želimo, da postane naša dežela 
spet znana kot dežela dobrih čebelar
jev in še boljših čebel. Naše okolje nas 
bo pri hotenjih gotovo podpiralo.

HUDA GNILOBA ČEBELJE ZALEGE V SLOVENIJI
MAG. FRANC JAVORNIK

V zadnjih nekaj letih se je  huda 
gniloba čebelje zalege v Jugoslaviji 
močno razširila. V Sloveniji je  bila 
v letih 1980—1981 okužba ugotovljena 
v 10—11 občinah, v  letu  1982 se je 
razširila na 25 občin, v letu  1983 na 
27, v letu  1984 že na 34 občin. Letos 
je  bila ugotovljena že v 20 občinah.
V vsaki od n jih  je  okuženih več če- 
belarstev.

Stalni rezervati bolezni so v obči
nah, ki m ejijo na sosednjo H rvatsko: 
Lendavi, Ormožu, P tu ju , Šm arjah  pri 
Jelšah in Brežicah. Nekaj jih  je  tudi 
v notranjosti Slovenije: m ariborske 
občine, Lenart, M urska Sobota, Slo
venska Bistrica, Š entjur pri Celju, 
Zagorje ob Savi, Litija, T rebnje in 
Postojna. Ze dalj časa sta okužena 
tudi Tolmin in Nova Gorica.

V druge občine v Sloveniji se bole
zen prenaša občasno. Bolezen se po
javi, žarišča se v enem, dveh ali treh  
letih zatrejo, potem  je  nekaj časa mir, 
čez leto ali dve pa se okužba zopet 
pojavi. Potek in širjenje bolezni pri
čata, da preprečevanje širjen ja hude 
gnilobe čebelje zalege in njeno zati
ran je  ne potekata tako, kot bi bilo 
želeti.

Menim, da je  za uspešno za tiran je  
bolezni in preprečevanje njenega šir
jen ja  nujno, da so vsi čebelarji se
znanjeni s tem, kako se bolezen širi 
in razvija, kakšna so n jena znamenja, 
kako jo zgodaj odkrivamo, kako jo  
zatiram o in kakšni so preventivni 
ukrepi, to je  ukrepi, ki preprečujejo 
vnašanje in prenašanje bolezni. Poleg 
tega sta za uspešno zatiran je in  izko
ren in jan je bolezni nadvse pomembna 
osveščenost čebelarjev in njihovo so
delovanje z veterinarsko službo. Osve
ščenost čebelarjev se kaže v dosled
nem  izvajanju  ukrepov, ki so predpi
sani za preprečevanje širjenja in za
tiran je  bolezni. Zal je ravno osvešče
nost pri nekaterih  čebelarjih na zelo 
nizki stopnji, tako da ozki osebni in
teresi pogosto prevladajo nad širšimi 
čebelarskimi in družbenim i interesi.

Zavedati se moramo, da ne m orem o 
pričakovati uspehov pri za tiran ju  in 
izkoreninjanju hude gnilobe čebelje 
zalege ali katerekoli druge nalezljive 
bolezni čebel, če ne bodo vsi čebelarji 
dobro organizirani in ne bodo dejav
no sodelovali z veterinarsko službo.

Čebelar, pri katerem  se bolezen po
javi, trp i veliko neposredno škodo.
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Vsi vemo, da zakon v Jugoslaviji in 
Sloveniji za zdaj predpisuje, da se 
m ora huda gniloba čebelje zalege za
tira ti po t. i. metodi »stemping out«, 
se pravi, da se vse okužene čebelje 
družine z okuženim satjem  vred za
žgejo. Zažge se tudi pribor, ki se ne 
da ustrezno razkužiti, in stari in do
tra jan i panji. Vse drugo je  treba  te 
m eljito razkužiti. Skoda se sicer oceni 
in  plača iz občinskih sredstev za za
tiran je  kužnih bolezni, če čebelar ni 
k riv  za pojav bolezni in če sam pravo
časno prijavi sum na hudo gnilobo 
pristojni veterinarski službi.

Zaradi včasih dolgotrajnih zapor 
območja, na katerem  se je  pojavila 
bolezen, trp ijo  vsi čebelarji v  okuže
nem  krogu, saj v času zapore ne mo
rejo prevažati svojih čebel na pašo 
drugam, ravno tako pa so prizadeti 
tud i vsi čebelarji, ki bi bili pripeljali 
svoje čebele na akacijevo, kostanjevo, 
smrekovo, hojevo ali kako drugo pa
šo, s katero je  bogato okuženo ob
močje, pa tega zaradi bolezni in ne
varnosti okužbe ne morejo.

Za preprečevanje širjenja in zatira
nja hude gnilobe čebelje zalege so 
zelo pomembni preventivni ukrepi, s 
katerim i preprečujem o vnašanje bo
lezni na še neokužena področja, p ra
vočasno odkrivanje bolezni te r p ra
vilno in natančno zatiranje.

Bolezen lahko uspešno preprečuje
mo. Upoštevati in izvajati moramo 
veterinarsko-sanitarne predpise o pro
m etu s čebelami, njihovim i pridelki, 
satnicami, orodjem  in starim i panji. 
Ob vsaki nabavi čebelje družine ali 
matice se moramo prepričati, da izha
ja  z območja, ki ni okuženo s kužnimi 
boleznimi — hudo gnilobo. Dokaz za 
to so ustrezni dokum enti o poreklu 
in zdravju čebeljih družin, ki jih  mora 
preskrbeti prodajalec. Vsako družino 
moramo še pri prodajalcu pregledati 
in ugotoviti, ali je  zalega norm alna. 
Kupljene čebele postavimo na stoji
šče, ki je od drugih čebel oddaljeno 
vsaj 3 km. Po mesecu dni jih  spet pre
gledamo, in če ne najdem o nobenih 
sum ljivih znamenj na zalegi, jih  lahko 
pridružim o drugim  družinam . Dokler



imamo nove družine posebej, moramo 
imeti zanje poseben pribor in jih  mo
ram o ločeno oskrbovati. P reden gre
mo k domačim čebelam, se moramo 
preobleči in preobuti te r si dobro 
um iti in  razkužiti roke. Nove družine 
oskrbujem o vedno nazadnje.

Če ogrebemo roj neznanega pore
kla, ga spravimo v zabojček z mrežo, 
ga za 72 u r postavimo v tem en in 
hladen prostor, da čebele porabijo iz 
m ednih mešičkov ves med, ki so ga 
prinesle s seboj, šele nato ga p re tre 
semo v panj na satnice.

Kupljeno ali sposojeno čebelarsko 
orodje in panje pred uporabo skrbno 
razkužimo, ker je oboje za prenašanje 
hude gnilobe zelo nevarno.

Če nimamo lastnega točila in si ga 
sposojamo, ga moramo pred uporabo 
dobro razkužiti. N ajprej ga razkužimo 
z 2 °/o vrelim  lugom, nato ga še ope
remo z milnico in izplaknemo s toplo 
vodo. Tako razkužimo tud i čebelarsko 
orodje in posodo. Panje in lesene pred
m ete razkužujem o z obžiganjem.

Čebel ne krm im o z medom nezna
nega porekla, za pripravo pogač upo
rabljam o izključno med iz lastnega 
čebelarstva.

Ne kupujm o starega satja, ker je 
lahko okuženo. Satnice, ki jih  uporab
ljamo, m orajo biti izdelane v higien
sko urejenih  in veterinarsko nadzoro
vanih objektih. Delo v takem  objektu 
m ora biti organizirano tako, da se 
voščine prevzem ajo v posebnem pro
storu, kam or čebele ne m orejo zaiti.
V drugem  prostoru se topi vosek. To
p iti' se m ora tako, da se med postop
kom razkuži: vsaj 30 m inut se mora 
kuhati pri tem peraturi 120° C. Sele 
potem  se iz tega voska lahko izdelajo 
satnice. Satnice se uskladiščijo, paki
rajo in izdajajo v posebnem prostoru, 
ki je  stran  od prostora, v katerem  so 
uskladiščene voščine. Najboljše je, da 
sprejem ata voščine in izdajata satnice 
različni osebi.

Zelo pomemben preventivni ukrep 
pri preprečevanju širjen ja hude gni
lobe in njenem  zatiran ju  so tem eljiti 
jesenski pregledi vseh čebeljih družin. 
Posebno pazljivo je  treba pregledati 
vse zaležene površine in ugotoviti mo
rebitne nepravilnosti v zaleganju ali 
na sami zalegi. To delo m ora opraviti 
vsak čebelar sam. Začetnikom lahko 
pomagajo čebelarski pregledniki ali 
izkušeni čebelarji, seveda, če sami ni
majo okuženih čebel. Če najde čebe
la r p ri pregledu kaj sumljivega, mora 
takoj obvestiti pristojno veterinarsko 
službo. Jesenski pregled je  pomemben 
tudi zato, da čez zimo, ko ni pašne 
sezone, saniram o eventualno žarišče 
bolezni in tako zmanjšamo škodo, ki 
bi nastala zaradi prepovedi prevozov 
na pašo. Čebelar mora vse čebelje 
družine tem eljito pregledati tudi spo
mladi.

2e ko sem začel naštevati preven
tivne ukrepe, sem poudaril, kako po
membno je  izvajanje veterinarsko- 
san itarn ih  predpisov v  prom etu s če
belami. Za prevoz na pašo m ora imeti 
čebelar za svoje čebele veljavno in 
potrjeno zdravstveno spričevalo. To 
zdravstveno spričevalo velja kot listi
na eno leto, kot dokum ent o stan ju  
kužnih bolezni pa 10 dni. Ob vsakem 
prevozu čebel veterinar to zdravstve
no spričevalo podaljša in čebele od
prem i v kraj, kam or so nam enjene. 
P red prevozom m orajo biti čebele 
pregledane. V eterinar s podpisom po
trdi, da na področju, od koder je od- 
prem il čebele, ni žarišč kužnih čebe
ljih  bolezni, ki se zatirajo  po zakonu, 
in da tudi p ri poslanih čebelah ni 
znamenj okužbe. V praksi pa vemo, 
da so pregledi čebel pred prevozom 
dokaj površni in  da praktično pomeni 
podpis veterinarja  samo to, da na n je
govem območju niso ugotovili kužnih 
bolezni čebel. Za drugi del, se pravi, 
da čebele ne kažejo znamenj bolezni, 
bi m oral poskrbeti vsak čebelar sam. 
Pred prevozom mora pregledati vse



svoje čebelje družine, in  če najde kaj 
sum ljivega, takoj obvestiti pristojno 
veterinarsko službo, da sum potrdi 
ali ovrže. Vsak čebelar se m ora pred 
prevozom prepričati, ali je  področje, 
kam or nam erava prepeljati svoje če
bele, brez kužnih bolezni čebel. Ta
ko kot sem opisal, ravna pam eten in 
osveščen čebelar. Med nam i pa so tudi 
čebelarji, ki svoje čebele prevažajo

brez vsega in tako nenehno ogrožajo 
zdravstveno stanje našega čebelarstva. 
Ce hočemo stanje popraviti in zopet 
omogočiti norm alni prom et s čebela
mi, moramo take  čebelarje prevzgojiti, 
osvestiti in disciplinirati, če ne gre 
z lepo besedo in  prepričevanjem , pa 
s strogimi kaznovalnimi ukrepi, ki 
nam  jih  daje na voljo naša zakono
daja.

ČEBELARSKI RAZISKOVALNI TABOR —  GORA ’85
JAN K O  BO ŽIC

(Nadaljevanje)
Vedenje čebel smo proučevali v štiri- 

satnem opazovalnem panju. Zanimalo nas 
je, kako se čebele sporazumevajo, 
predvsem pa vrsta plesa, s katerim si 
sporočajo, kako daleč je paša in v kateri 
smeri. Zaradi takratne slabe paše je bilo 
čebel plesalk malo. Vzrok za to pa je 
bil tudi v tem, da je bila opazovana 
čebelja družina majhna. Smer paše smo 
ugotavljali tako, da smo si pomagali z 
mrežo z naklonskimi koti 0°, 30°, 60°, 
90°, 120° in 150°, ki smo jo narisali 
na šipi opazovalnega panja. Tako smo 
lahko določili dvanajst smeri. Oddalje
nost medišča čebele sporočajo s hitrostjo 
plesa, ki je obratno sorazmerna z od
daljenostjo. Pri plesu se čebela giblje

v obliki osmice, katere srednji del kaže 
smer paše. Ta del plesa čebela prepleše 
tako, da utripa z zadkom sem ter tja. 
Več plesalk smo opazili na zahodni stra
ni panja, najbrž zato, ker je bilo tam 
med steklom in satom več prostora, č e 
bele so plesale predvsem v sprednjem  
zgornjem kotu. Smer in intenzivnost 
plesanja sta se spreminjali, kakor se je 
dnevno spreminjala paša. Med opazova
njem  panja smo postali pozorni na t. i. 
potresavi ples (Rutelltanz). Pri njem  
čebela s tipalkami stopi v stik z drugo, 
pri tem pa hitro potresava z zadkom. 
Pomena plesa pa v  razpoložljivi litera
turi nismo zasledili. Ukvarjali smo se 
tudi z morfologijo čebele. V  čebelnjaku 
na Cretežu smo nabrali sto primerkov 
živih čebel, ki smo jih narkotizirali z 
etrom. Na desnem sprednjem krilu smo 
jim  merili kubitalni indeks. To smo opra
vili tako, da smo krilca vložili v okvirčke 
za diapozitive, jih z diaprojektorjem  
projicirali na steno in tam izmerili. Pri
merke smo shranili v mešanico formalina 
(4 «/o) in alkohola (70 %>) za morebitno 
nadaljnjo obdelavo. Enako smo merili 
tudi mrtvice, ki smo jih nabrali pred 
čebelnjakoma na Gori in Cesti. Ugotovili 
smo, da je standardna deviacija največja  
na Gori, najmanjša pa na Cesti. Povpreč
na vrednost je okoli 2,5, kar je blizu 
spodnje meje kranjske sivke — Apis 
m ellifica carnica. Rezultate smo obdela
li tudi z računalnikom in tako dobili 
povprečno vrednost kubitalnega indeksa, 
standardno deviacijo in porazdelitev če
bel po velikosti kubitalnega indeksa.

POROČILO SKUPINE 
ZA PELODNO ANALIZO

Letošnji pravilnik za ocenjevanje kva
litete medu zahteva, naj se pri določanju 
kvalitete in vrste medu uporablja tudi



pelodna analiza. Cvetni prahovi različ
nih vrst rastlin imajo različne oblike, 
in to nam pomaga pri določanju izvora 
medu in obnožine. Ker so si nekatere vr
ste peloda tako podobne, da jih težko lo
čimo, je nujna referenčna zbirka trajnih 
preparatov čistih cvetnih prahov. Zato 
smo se tudi odločili, da pripravimo tako 
zbirko.

Namen tega dela je bil:
— priprava referenčne zbirke trajnih 

preparatov čistih cvetnih prahov,
— preizkus uporabnosti trajnih pre

paratov pri določanju izvora obnožine 
dn medu.

Za začetek smo se seznanili s pote
kom dela in problematiko, s katero se 
bomo srečevali.

Glede na to da m edovite rastline cve
tijo čez vse leto, smo nekatere vzorce 
peloda nabrali že prej. Ze tu smo se spo
prijeli s problemom, kako shranjevati 
vzorce čistega cvetnega prahu (možno je 
nabiranje v fiole, majhne kuverte in 
okvirčke za diapozitive ali nabiranje sve
žih cvetov). Uporabili smo sveže cvetove, 
ki so jih prinesli s terena člani botanič
ne skupine. Te cvetove smo pustili en 
dan v vodi in nato pobrali cvetni prah. 
Tako nabrane vzorce čistega cvetnega 
prahu smo nato obdelali z Erdtmanovo 
analitično metodo. Dobljene preparate 
sm o shranili v  fiole. Del acetoliziranega 
materiala smo uporabili za pripravo traj
nih preparatov. Vložili smo jih v glice- 
rinsko želatino, ker je to najpreprostejša 
in dokaj razširjena metoda.

Uporabnost zbirke smo preizkusili pri 
določanju sestave obnožine, ki smo jo 
vzeli iz posameznih celic satovja. Ana
lizirali smo tudi med.

Naša zbirka vsebuje 58 vzorcev čiste
ga cvetnega prahu in 4 vzorce obnožin.

Zaradi velike podobnosti smo pripravili 
tudi primerjalna vzorca cvetnega prahu 
dveh vrst rastlin iz rodu Solidago ter 
dveh vrst iz rodu Centaurea.

Trajne preparate smo razvrstili tudi 
po glavnem razločku med pelodi in si 
s tem določanje peloda še olajšali.

Uporabnost zbirke in njene ureditve 
se je izkazala že med pripravo za zelo 
uporabno, seveda pa bo treba zbirko še 
dopolniti, predvsem z vzorci spomladan
skih in jesenskih medovitih rastlin.

Preizkus uporabnosti zbirke smo iz
vedli na treh vzorcih obnožin. Šteli smo 
pelodna zrna v 10 vidnih poljih mikro
skopa pri 160-kratni povečavi.

Med pripravo trajnih preparatov smo 
prišli do nekaterih ugotovitev. Opazili 
smo nestalnost oblik pelodnih zrn pri 
navadni ajdi, imajo sicer značilno obli
ko, vendar pa se nekatera razlikujejo po 
izrazitosti razpoznavnih elementov. N i
smo pa zasledili značilnega dimorfiama.

Ker smo nekatere preparate naredili 
iz starejših acetoliziranih vzorcev (1—4 
leta), smo opazili, da so večja pelodna 
zrna zelo slabo obstojna (rjavo rdeča 
krvomočnica, navadna buča). Manjša pe
lodna zrna so se izkazala za obstoj nejša 
(navadna kalina — primerjava svežega 
in 4 leta starega peloda).

V posameznih rodovih se nekateri pelo
di po obliki ne ločijo med seboj, šele z 
natančno primerjavo pelodnih zrn posa
meznih vrst jih lahko dokončno dolo
čimo.

Kljub predpisu je pelodna analiza še 
vedno zapostavljena v primerjavi z dru
gimi metodami za preverjanje kvalitete 
medu. Z našo zbirko želimo opozoriti na 
pomembnost tega postopka. Z navodili, 
ki so zapisana v našem delu, bi radi po
stopek približali vsem  zainteresiranim.

(Nadaljevanje prihodnjič)

ČEBELARJENJE S ČEBELAMI, OKUŽENIMI Z VAROOZO, 
SPREMLJA ŠE DOSTI ODPRTIH VPRAŠANJ

MARTIN M EN CEJ

Preplah, sprožen pred petim i leti, 
ko se je  pokazal zajedavec varoa tudi
v naših čebelnjakih, je  imel koristne 
posledice. Ce prebiram o poročila o 
poraznem  delovanju varooze v posa
meznih evropskih deželah, vidimo, da 
smo bili med redkimi, ki so z bolj ali 
manj  ustreznim i preventivnim i ukre

pi rešili čebelarstvo pred težkimi po
sledicami. Pravočasna posvetovanja, 
predvsem  pa naš strokovni tisk so 
napravili neprecenljivo uslugo naše
m u čebelarstvu, tako da pri nas ni 
bilo večjih pomorov čebeljih družin.

Dolgo sem se tolažil, da v mojem 
čebelnjaku ni varooze, zato sem bil to



liko bolj razočaran, ko so mi spomladi 
1982. leta sporočili z inštitu ta  za go
jitev  in zdravstveno varstvo rib  in  če
bel, da so ugotovili pri poslanih m rtvi
cah in drobirju  poleg noseme tudi va- 
roozo. Stvari so se resno zapletle.

Obup? Ne, to bi pomenilo konec 
čebelarjenja. Za zdravljenje noseme 
so bili posegi znani in km alu tudi 
uspešno opravljeni. Drugače pa je  bilo 
z varoozo. Prepričljivih domačih izku
šenj še ni bilo, iz tu jine pa so kar 
vrela priporočila in nasveti. Na voljo 
je  bilo nad 20 farm akoloških prepara
tov, ki so jih  do tedaj uporabljali ali 
preizkušali, od folbeksa, varitana, fe- 
notiazina do naftalina in drugih. Ve
čina teh sredstev je  zbujala pomisleke, 
ker so jih  zaradi toksičnosti še labo
ratorijsko preiskovali in  praktično p re
izkušali. Znano je  bilo sicer, kako de
lujejo na zajedavca, ne pa tudi, kako 
vplivajo na čebele in predvsem  na 
odprto zalego, kvaliteto medu in cvet
ni prah. Nehote se je m oral človek 
spomniti ugotovitev pokojnega čebe
larskega raziskovalca mednarodnega 
slovesa, prof. von Frischa, da kakor 
hitro  v čudovitem svetu čebel raz
vozlaš eno neznanko, že prihajajo  no
ve. In tako brez konca sledijo vsake
mu vprašanju  nova vprašanja.

Tedaj se mi je  posrečilo dobiti ja 
ponsko zdravilo danikoroper, ki so ga 
uporabljali tudi že nekateri naši čebe
larji in ga pohvalili. S tem  sredstvom 
sem dimil in z n jim  bolj ali manj 
uspešno uničeval zajedavca na čebe
lah. Km alu pa sem se m oral začeti 
spraševati, kako je  z rezistenco, se p ra
vi odpornostjo oziroma prilagajanjem  
parazita strupenim  snovem tega zdra
vila. Na srečo smo dobili domače zdra
vilo varocid. Tako sem kar uspešno 
čebelaril. Nič posebnega se mi ni zde
lo, če je  tu  pa tam  kaka družina od
mrla, saj je  to povsem norm alno v 
selekcijskem procesu. Zato sem bil 
glede parazita varoe kar pom irjen.

Vseeno sem s posebno pozornostjo 
sledil izsledkom tu jih  raziskav o bio
logiji parazita. Spoznanje, da se raz
vija v zalegi, je ponudilo v boju z njim  
nove možnosti. Zato so imele ugoto
vitve dr. Josefa Bretschka, učenca že 
im enovanega dr. K. Frischa, o biolo
škem zdravljenju  tudi pri nas toliko 
večji odmev. Spoznanje, da je v trotov- 
ski zalegi okužba 10-krat večja kot pa 
v  čebeljih celicah in da samice varoe 
n ajra je  zalegajo ravno v trotovske 
celice, je  narekovalo izrezovanje tro- 
tovine. Ob tem  pa je  nastajalo novo 
vprašanje: koliko trotovine lahko iz
režemo brez škode, saj je  je  v neka
terih  panjih  več, v drugih pa spet raz
m erom a malo; vemo namreč, da tro ti 
v družini niso gostje, am pak sestavni 
del družine. V družini niso le zavoljo 
oplojevanja in g re tja  zalege, am pak 
im ajo še drugo nalogo, ki pa še ni do 
k ra ja  raziskana. Gotovo pa je. da 
bi z odstranitvijo  vse trotovske zale
ge podrli biološko ravnovesje v  d ru 
žini.

Za zdravljenje z izrezovanjem tro
tovine so priporočali vstavljanje gra- 
dilnih satov. Kot naročeno, najdem  že 
ob junijskem  pregledu v družini lepo 
zaležen gradilni sat. Na eni polovici 
je  deloma pokrita in deloma še odprta 
čebelja zalega, na drugi polovici pa 
do k ra ja  zadelan sat s pokrito tro tov- 
sko zalego. K er je  na drugih satih še 
nekaj trotovske zalege, brez pomisle
ka odstranim  celo polovico sata. Zdi 
se mi kot lepo pečena pogača. Name
sto da bi jo bil dal kokošim, jo zavi
jem  v  papir in odnesem domov, saj 
me naravnost izziva, naj si ogledam 
življenje v  celicah pod pokrovci. Rado
vednost? Da, vsak poseg v življenje 
čebel spodbuja tudi radovednost.

Iz znanstvenih raziskav vem, da za
lega samica varoe v trotovske celice 
prvo jajčece 14. dan po tem, ko je 
m atica vanjo zalegla jajčece. Ob kon
cu 18. dne se že izležejo mladi para-
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ZRELI MATIČNIKI V ČEBELARSKI PRAKSI

Sezona dodajanja matic in matičnikov 
je že mimo. Posamezni čebelarji so pri 
tem opravilu im eli večje ali manjše te
žave in uspehe.

S ponovno objavo pričujočega aktual
nega sestavka vam  želimo razložiti, na 
kaj vse je treba paziti pri transportu in 
dodajanju matičnikov.

Z dodajanjem zrelih matičnikov pre
prosto in poceni pomlajujemo čebelje 
družine. Čebelarji lahko tako redno ob
navljajo polovico matic v čebelnjaku, če- 
belarijo s pomožnimi družinami, pravo
časno nadomeščajo izgube matic, izločajo 
slabe, neproduktivne družine, osvežujejo 
kri čebeljih družin in tako povečujejo 
vitalnost družin in količino čebeljih pri
delkov, s tem pa seveda gospodarnost če
belarjenja.

Noben poseg v  čebelarstvu tako hitro 
ne povrne vloženih sredstev kot vlaganje 
v mlade matice iz rodov, ki so izpričali 
svoje pridobitne lastnosti v  večjem  če
belarstvu.

Strokovnjak rejec in čebelar prak
tik si tako delita delo. Prvi prevza
me najzahtevnejši del vzreje, to je 
vzrejo od matičnika (odbiro, pripravo 
matičarja in rednika, cepljenje, zorenje 
itd.), saj je od nje kakovost m atice naj
bolj odvisna, čebelar pa poskrbi za dozo
revanje, oploditev in dodajanje matic če
beljim  družinam, to pa večinoma sodi 
med rutinska dela iz  vsakdanje prakse.

1. PREVOZ MATIČNIKOV

Matičniki so godni za prevoz deset dni 
po cepljenju enodnevnih žerk (3 dni jaj
čece, 1 dan žerka, 10 dni zorenje, čez dan 
ali dva se matica izleže). Na tej razvojni 
stopnji matice v matičnikih niso tako ob
čutljive kot v zgodnejšem obdobju, vse
eno pa morajo imeti kar najbolj narav
ne razmere za dozorevanje: idealne so pri 
temperaturi 34 stopinj Celzija in 70—80-

-odstotni relativni vlagi. Ob dostavi ma
tičnikov v prodajni center je za to po
skrbljeno. Uporabljamo bodisi naravni 
inkubator (čebelja družina z zalego) ali 
aktivni inkubator, ki ga ogreva električni 
tok iz akumulatorja.

Čebelar prevzame matičnike v pasiv
nem inkubatorju. To je inkubator, ki mu 
ne dovajamo energije za nadomeščanje 
toplotnih izgub, do katerih pride med 
prevozom. Toplota je akumulirana v vo
sku 25 matičnikov, njihovih sestavnih  
delih in ohišju. Začetna temperatura ob 
prevzemu (34 stopinj Celzija) se posto
poma znižuje in približuje zunanji. Čim 
nižja je zunanja temperatura dn čim dlje 
traja prevoz, tem prej se bodo matičniki 
ohladili na zunanjo temperaturo.

Ohlajanje matičnikov zmanjšamo, če 
zavijemo inkubator v volneno tkanino 
(šal, jopico ipd.), ga vložimo v dodatno 
škatlo, ki jo obložimo z vato ali mehko 
poliuretansko peno, vklopimo gretje v 
avtomobilu ipd. Paziti moramo, da osta
nejo matičniki v  naravnem položaju (na
pis na pokrovu zgoraj!) in da jih v  av
tomobilu ne postavljamo k izpušnim šo
bam za topli ali mrzli zrak. Inkubator 
postavimo na mehko podlago, da matič
niki niso izpostavljeni prehudim mehan
skim tresljajem, ker sicer m atice lah
ko zgubijo stik s krmo ali si poškodu
jejo krila. Pokrova ne odpiramo, dokler 
matičnikov ne postavimo v  okolje s tem
peraturo 34 stopinj Celzija (čebelja druži
na, ki goji zalego, ali električni inkuba
tor za zorenje matičnikov, pri tem ne 
smemo pozabiti dodati vode za vlago!).

Bolj kot ohlajanje je za m atice v ma
tičnikih nevarno pregrevanje. Ze nekaj 
minut na vročem soncu je dovolj, da se 
vosek stopi in zapre pore za dostop zra
ka, tako da se matica zaduši. Zato ma
tičnikov ne postavljajmo za avtomobil
sko steklo (posebno če vozilo stoji), na 
pločevinasto streho nakladnega panja



ipd., skratka nikamor, kjer lahko tempe
ratura narase čez 35 stopinj Celzija.

2. SHRANJEVANJE MATlCNIKOV

Najhitreje bomo postavili matičnike v 
naravno okolje, če vse potrebno pripra
vim o že prej (priprava matičnic, koškov 
za dodajanje, priprava družin ipd.). N i
kakor ne smemo z dodajanjem m atični- 
kov čakati do naslednjega dne, ker se 
lahko matičniki zaradi nizkih nočnih 
temperatur preveč ohladijo, če jih ne 
ogreva čebelja družina ali kakšen drug 
vir toplote. Ce matičnikov ne moremo 
takoj dodati, odvzamemo iz medišča ne
kaj satov in inkubator vložimo čez noč 
v  nastali prostor. Matičniki v nobenem  
primeru ne sodijo v klet ali hladen pro
stor (npr. ob narejanju plemenilčkov).

3. KDAJ BO DODAJANJE 
MATlCNIKOV USPEŠNO

Dodajanje matičnikov se razlikuje od 
dodajanja matic. Medtem ko oplojeno 
matico lahko dodamo tako čebelji dru
žini brez zalege kakor čebelji družini s 
pokrito ali odkrito zalego in neoplojeno 
matico družini brez zalege ali s pokrito 
zalego, pa‘ lahko matičnike dodajamo sa
mo družini, ki goji zalego. Samo taka 
družina vzdržuje temperaturo, ki je po
trebna za dozorevanje matice v matični- 
ku.

Čebelja družina vedno rajši sprejme 
m atičnik kot tujo matico. Najuspešnejše 
je dodajanje tedaj, kadar so se čebele 
zavedele osirotelosti, niso pa še potegnile 
zasilnih matičnikov, ali kadar so osirote
le  že toliko časa, da je pokrita vsa zale
ga. Uspeh dodajanja (velja tako za ma

tičnike kakor matice) je močno odvisen 
od:

1. biološkega stanja čebelje družine,
2. zunanjih dejavnikov,
3. tehnike dodajanja.
3.1. Dodajanje je manj zanesljivo, če 

so v panju ena ali več matic, mrtva ma
tica, trotovke ali matica, ki je ob prahi 
zašla v  panj; če se družina pripravlja 
na rojenje; če je družina že dalj časa 
brez m atice ali brez zalege (da umirimo 
čebele, dodamo sat odkrite zalege); če so 
v panju pretežno stare čebele; če je panj 
zelo živalen; če družini dodajamo ma
tico, ki je bila dalj časa zunaj družine 
ipd. Dodajanje je zanesljivejše pri šibki 
družini, ki ima m lade čebele.

3.2. Dodajanje je manj zanesljivo v 
hladnem, deževnem, nevihtnem  ali ve
trovnem vremenu, v  brezpašni dobi ali 
ob ropanju, kadar so čebele razburjene 
zaradi grobih posegov čebelarja ali dru
gih vzrokov (tresljaji, močno dimljenje, 
ostri vonji ipd.). Uspešneje dodajamo 
proti večeru, ko se čebele umirijo, in v 
lepem vremenu ob dobri paši.

3.3. Kljub številnim  pripomočkom in 
postopkom za dodajanje še vedno ne po
znamo popolnoma zanesljivega postopka 
za dodajanje m atičnikov ali matic. Zato 
moramo vedno pričakovati nekaj izgub, 
bodisi ob dodajanju ali ob prahi, in raje 
naročimo več m atičnikov kot potrebuje
mo matic.

Za dodajanje m atičnikov uporabimo 
varovalne koške, ki varujejo matičnik, 
da ga čebele ne zgrizejo s strani. Za do
dajanje oplojenih matic uporabimo kla
sično vzrejno matičnico, matičnico za 
pošiljanje ali pa matično pokrovko. Zad
nja ima prednost pred matičnicami, ker



lahko pod pokrovko matica zalega; tako 
matico pa čebele raje sprejmejo. Neoplo
jene m atice dodajamo plemenilčkom, 
ko jih narejamo, brez posebnih varoval
nih ukrepov.

4. DODAJANJE MATIČNIKOV

Matičnike dodamo naravnost v  de
lovne panje ali pa v  vzrejne (»valilne«) 
matičnice, kjer dozorijo, nato pa v  plem e- 
nilčke. V tem primeru so izgube ob prahi 
najmanjše, pa tudi izbira matic je večja, 
saj izležene matice pred dodajanjem pre
gledamo. Ce dodamo matičnike narav
nost v panje, so izgube ob prahi večje, 
saj so panji navadno v čebelnjaku ali 
skladanici.

4.1. Dodajanje matičnikov med glavno 
pašo

To je najbolj priljubljeni način doda
janja zrelih matičnikov v večjih čebe- 
larstvih. Matičnik dodamo ob začetku 
paše, če traja dalj časa, pa 14 dni pred 
koncem paše. Čebele zelo rade sprejme
jo matičnik, saj so takrat zaposlene s 
prinašanjem nektarja. Mlada matica se 
izleže v biološko popolni družini, na 
voljo ji je dovolj satja in potrebne krme 
za neprekinjeno zaleganje. Ko se matica 
poleže, uniči staro matico. Ce se v redu 
spraši, začne čez 10—14 dni zalegati. Ta 
presledek v zaleganju močno poveča pri
delek, ker se mlade čebele, ki bi sicer 
negovale zalego, usmerijo na pašo. Ko
rist je torej dvojna: večji pridelek in 
pomlajena družina.

Matičnik, zavarovan s koškom, doda
mo v plodišče panja na sat z zalego. Pod 
letvico satnika izrežemo z nožem trikot
no odprtino in vanjo vstavimo matičnik. 
Paziti moramo, da je pod matičnikom  
dovolj prostora, da lahko matica zleze 
iz matičnika.

4.2. Dodajanje matičnikov, ne da bi 
stara matica nehala zalegati

Matičnik damo v  plodišče panja, sta
ro matico pa prestavimo v medišče (ne 
narobe!). Ko začne mlada matica v  plo- 
dišču zalegati, staro matico odstranimo. 
Ta postopek je priporočljiv zlasti tedaj, 
kadar je zaradi različnih vplivov uspeh 
dodajanja nezanesljiv, saj nam ostane v 
panju vsaj stara matica, če se dodajanje 
ponesreči.

4.3. Dodajanje matičnikov, ko je vsa 
zalega pokrita

Matičnike dodajamo 9. dan, potem ko 
je stara matica odstranjena. Tedaj je 
namreč vsa zalega pokrita, in če čebe
lam potrgamo zasilne matičnike, ne mo

rejo vzrediti novega. Tako rade sprejme
jo dodani matičnik, vendar pa je čas, ki 
preteče od odvzema matice, tako dolg, da 
škoduje čebelji družini. V tujini dodaja
jo zreli matičnik že po dveh dneh. Za
silnih matičnikov ne potrgamo, temveč 
jih prepustimo kar družini, da skupaj z 
mlado matico sama opravi z njimi.

4.4. Dodajanje matičnikov narejencu
Za narejence uporabimo prašilčke na 

tri ali več normalno velikih satov. Na- 
rejenca napravimo dopoldan, ko so pašne 
čebele zunaj. Najlaže delamo v čebel
njaku, ker smo zavarovani pred stiklji- 
vim i čebelami (ropanje!). Priporočljivo 
je delati narejence po glavni paši, ko ne  
potrebujemo čebel. Družinico sestavimo  
z enim ali dvema satoma polegajoče se 
zalege, satom ali dvema medu in cvet
nega prahu in otresemo še čebele z enega 
ali dveh satov z odkrito zalego. Pač gle
de na to koliko čebel imamo na voljo, 
kako močno družino želimo im eti in za 
kaj jo bomo potrebovali. Tako priprav
ljeni prašilček odnesemo nekaj metrov 
od čebelnjaka, zato da se stare čebele 
vrnejo, in mu vcepimo zreli matičnik. 
Pod večer postavimo prašilček nazaj na 
stalno mesto.

Ce se matica ob prahi izgubi, doda
mo sat odkrite zalege, da si čebele zre
dijo zasilne matičnike, ki jih kasneje za
menjamo z žlahtnim zrelim matičnikom. 
Pri narejencu moramo prve dni paziti, 
da ga čebele ne izropajo. Ce ni paše, mu 
dodajamo krmo, da se hitreje okrepi.

Prašilčki so nepogrešljivi sestavni del 
čebelnjaka. Uporabljamo jih za krepitev 
medarjev in povečevanje števila čebeljih  
družin (posebno zgodnji narejenci se do 
jeseni dobro razvijejo). Z narejencem tu
di najbolj zanesljivo dodamo matico. V 
takem primeru odstranimo iz medišča 
vse sate in čebele otresemo pred panj ali 
v plodišče. Matično rešetko prekrijemo 
s časopisnim papirjem, ki ga na nekaj 
mestih prebodemo, in vložimo v  medišče 
sate iz plemenilčka. Ko se čebele zdru
žijo, odstranimo ostanke papirja in sat z 
matico prestavimo v  plodišče.

4.5. Dodajanje matičnikov plemenilč
kom

Plem enilčki so majhni panji z manjši
mi sati. Novejši plemenilčki so izdelani 
iz sintetičnih materialov (stiropor, poli- 
uretan), ki imajo zelo majhne toplotne 
izgube. Zato potrebujejo za polnjenje 
malo čebel in s tem tudi malo krme, 
to pa močno zniža ceno oplojene matice. 
Take panjičke lahko razpostavimo v  
večjih presledkih (do 2 metra in več), 
ker se tako znatno zmanjša izguba ma-



tic med praho. Plemeriilčkom nikdar ne 
dodajamo matičnikov, ko jih prvič pol
nimo, ker v njih še ni zalege in je tem 
peratura za zorenje matičnika prenizka. 
Matičnik lahko vcepimo ob drugem pol
njenju, ko je v panju že zalega in potem  
ko odvzamemo oplojeno matico.

Plem enilčke pripravimo takole:
Kakor hitro zrele m atičnike pripelje

mo domov, jih razporedimo po vzrejnih 
ali »valilnih« matičnicah in jih damo 
dozorevati v družine, ki gojijo zalego 
(ne pozabimo dodati medenega testa ali 
medu v vdolbinico za hrano). Matičnice 
vložimo v prazen satnik in ga postavi
mo v sredo plodišča. Matice se bodo izle
gle v enem ali dveh dneh. Ko se matice 
izležejo, pripravimo plemenilčke, ki smo 
jih že poprej opremili s krmilnim testom  
(tekoča krma je nevarna zaradi ropanja). 
Nato otresemo v vedro mlade čebele s 
satov z odkrito zalego. Počakamo nekaj 
časa, da stare čebele odletijo, mlade pa 
narahlo poškropimo z vodo in malo po
tresemo, potem pa jih z zajemalko pre- 
sipavamo v plemenilčke. Neoplojeno m a
tico lahko dodamo med čebele takoj in 
brez matičnic. Plem enilčke z odprtimi 
zračniki postavimo za 48 ur v hladen,

temen prostor, da se oblikujejo druži
nice. Potem jih pod večer razpostavimo 
na njihova mesta, odpremo žrela in za
premo zračnike. Plem enilčke postavimo 
najmanj 50 m proč od čebelnjaka, da let 
čebel ne moti prahe matic.

Po 10—14 dneh pogledamo, ali mlada 
matica že zalega. Tedaj jo lahko odvza
memo in vcepimo zreli matičnik v panj, 
ki bi mu radi zamenjali matico, ali pa 
mu dodamo plem enilček in matico. Pra- 
šilčku odstranimo pokrov, ga prekrije
mo s časopisnim papirjem, ki ga pre
bodemo na nekaj mestih, in prilepimo na 
stene plemenilčka. Plem enilček prislo
nimo k satom v plodišču A 2 panja ali 
postavimo v prazno zgornjo naklado LR 
panja. Mlada matica v 95— 100 odstotkih 
primerov uniči staro. Zato stare matice 
ni potrebno odstraniti (če so seveda iz
polnjeni prej omenjeni pogoji za doda
janje).

2elim o vam uspešno obnovo matic v 
vašem  čebelarstvu in pričakujemo, da 
nas boste obvestili o svojih izkušnjah pri 
prevažanju in dodajanju matic.

hp MEDEX 
Pospeševalna služba

Trenutno največji vzrejevalec matic v Sloveniji je nedvomno Janko Pislak. V ozadja 
njegova nova prikolica za prevoz čebel



žiti. Ravno prav  za preiskavo. Vza
mem si čas in se lotim dela, ki zahte
va dosti potrpljenja. N ajprej ugoto
vim število celic; na  obeh straneh jih 
je  okoli 2100; potem  začnem po vrsti 
odpirati pokrovčke in odstranjevati 
p rednje dele celičnih sten. Brez težav 
vlečem ven z iglo ličinko za ličinko. 
N ekatere so še uvite, v glavnem  pa že 
prave bube s svetlo rjavim i pegami 
na m estu oči. Na snežno belih ličin
kah, ki jih  im am  pred sabo na igli, se 
km alu pokaže tudi svetlo rjav i para
zit, ki je lepo viden s prostim  očesom. 
Svetloba mu ne ugaja, zato se nervoz
no prem ika in  išče zavetja. Za vsak 
prim er si ga ogledam še s povečeval
nim steklom. Napadene ličinke po
stavljam  na bel pap ir na desno stran, 
nenapadene pa na levo. Paraziti se 
navadno skobacajo na papir in  tako 
je še laže videti, kako močno so ličin
ke napadene. Ko imam pred seboj na
padene in nenapadene ličinke oziroma 
žerke z ene stran i sata, opravim  pre
gled še na drugi strani.

In rezultat? Preštejem  število napa
denih žerk na desni strani, bilo jih  je 
75, se pravi, da je  znašala okužba tro- 
tovske zalege na polovičnem satu  oko
li 4 *>/o (natančno 3,6 %>). Ali je  to veli
ko ali malo? Dosedanje izkušnje so 
pokazale, da se lahko družina, če oku
ženost s parazitom  varoo ne presega 
10 %, norm alno razvija in  n jen  obstoj 
je  resno ogrožen šele pri 30-odstotni 
okužbi. S svojim pregledom seveda še 
nisem mogel zanesljivo ugotoviti, ali 
so okuženi res samo 4 odstotki d ru 
žine, saj vemo, da so paraziti tud i na 
čebelah zunaj zalege, prepričan pa sem 
lahko bil, da okuženost ne bo p re
segla 10 odstotkov. Tako sem vedel, 
da mi čebel poleti ni treba zdraviti z 
zdravili in da bo zadostovalo jesensko 
dim ljenje.

S takšnim  kom biniranim  biološkim 
in farm akološkim  zdravljenjem  torej 
dosežemo, da se okužena družina nor
malno razvija in uspešno dela, pri tem  
pa nam  z m orebiti strupenim i zdra
vili ni treba pretiravati.

ČEBELARSKA POSPEŠEVALNA SLUŽBA
V LJUBLJANSKI REGIJI

VINKO PIPAN

Po program u, ki ga je  izoblikovala 
gospodarska zbornica občin ljub ljan
skega območja, bi morali v letu  1985 
na vsem območju m esta Ljubljane 
(13 občin) začeti organizirano pospe
ševati čebelarstvo. Nosilci pospeševa
n ja  naj bi bili: VZ Krim -G rosuplje, 
VZ Ljubljana, VZ Kamnik-Domžale, 
hp Medex in Hmezad, CZ Polhov G ra
dec. P rogram  pospeševanja je  razde
ljen na tr i po delu in nosilcih nalog 
posebne celote.

1. M inimalni program  zdravstvene
ga varstva čebel:

— program  naj bi izvajali veteri
narski zavodi ljubljanske regije.

2. Pospeševanje pridelave čebeljih 
pridelkov:

— nosilca program a sta hp Medex 
in Hmezad, CZ Polhov Gradec.

3. Izobraževanje čebelarjev in čebe
larskega podm ladka:

— program  izvajajo vsi omenjeni 
v prvi in drugi točki.

Organizirano pospeševanje čebelar
stva smo v VZ K rim -G rosuplje začeli, 
kakor hitro smo dobili program  pospe
ševanja. Program  zdravstvenega v ar
stva čebel, za katerega smo v celoti 
odgovorni, je  sestavljen iz več delov, 
ki pa sestavljajo zaključeno celoto. 
Najprej smo uredili evidenco čebelar-



stev po društvih v občini Vič-Rudnik.
V devetih CD je včlanjenih 278 čebe
larjev, ki imajo skupaj 5575 čebeljih 
družin. Meje med posameznimi CD 
smo narisali na topografske karte. P re
gledali smo problem atiko zdravstvene
ga varstva čebel v obdobju od 1980 do 
1985 in žarišča kužnih bolezni, ki se 
zatirajo  po zakonu, vnesli na  zemlje
vid. VZ Krim  že nekaj let p rire ja  
tečaje za čebelarske preglednike, ki 
naj bi bili veterinarjem  na terenu 
v  veliko pomoč pri ugotavljanju in 
za tiran ju  kužnih bolezni čebel. M ora
mo pa ugotoviti, da pride večina p re
glednikov na tečaj zaradi lastnih in
teresov in niso pripravljeni (pomanj
kanje časa, neurejeno poravnavanje 
m aterialnih s tro škov . . . )  sodelovati z 
drugim i čebelarji, jim  svetovati in  po
magati, ravno tako pa niso zaintere
sirani za pomoč veterinarjem . P rav  
zaradi tega in ker smo pri pregledu 
čebelarstev na terenu  odkrili hudo 
gnilobo čebelje zalege, je  delno pro
padla akcija, med katero smo hoteli 
pregledati vso občino Vič-Rudnik, da 
bi ugotovili, kje so žarišča hude gni
lobe.

N adaljnja naloga v program u po
speševanja je  bila ureditev enotnega 
zdravljenja čebel. Tu se je  zataknilo, 
ker je  imel vsak čebelar lastne izkuš
n je  pri uporabi določenega preparata. 
Naš zavod jim  je  svetoval, naj dimijo 
proti varoozi spomladi in jeseni po tr i
k ra t v petdnevnih presledkih bodisi s 
folbexom VA ali apiakaridimom . Nad
zor bi lahko opravljali v  prodajalnah 
zdravil za čebele, tako da bi se zdra
vila dobila le z receptom, ki bi ga 
izdal veterinar.

Drugo, kar smo opazili pri uporabi 
zdravil za zatiranje varooze, je, da upo
rab lja  vsak čebelar zdravila po svoje 
in da se le redkokdo drži navodil. V 
prem islek le to: zdravila so izdelali 
strokovnjaki, jih  preizkušali na čebe
lah in navodila napisali šele potem,

ko so ugotovili, kako zdravilo najbo
lje deluje, pazili pa so tudi na to, da 
so pri pravilni uporabi zdravila izgube 
najm anjše. Drugačna uporaba zdravi
la ima lahko najm anj dve slabi posle
dici:

— zdravilo ne deluje ustrezno na 
varoo,

— zdravilo škodi čebelam (v n a j
slabšem prim eru pomorimo vso d ru 
žino).

Uporabljajm o zdravila po navodilih, 
ki so jim  priložena. Po program u po
speševanja naj bi se ukvarjali tudi 
z ugotavljanjem  zastrupitev čebel in 
ustrezno preventivo. Tu so stvari še 
precej neurejene. 2e sedaj so dolžni 
vsi, ki škropijo rastlin je in  drevje, 
nekaj dni pred  škropljenjem  pokositi 
podrast in obvestiti naj bližja CD in 
čebelarje o dnevu in  uri škropljenja.

H itro in natančno diagnostiko čebe
ljih bolezni nam  omogoča VTOZD za 
veterinarstvo, in štitu t za gojitev in 
zdravstveno vrstvo rib  in čebel. P rav 
zato je  naš zavod ves čas v stikih s 
tem  inštitutom  in vse sum ljive vzorce 
takoj pošlje inštitu tu , da postavi di
agnozo.

Aktivno smo se vključili tudi v pro
gram  izobraževanja. Predavali smo v 
čebelarskih krožkih na osnovnih šo
lah, in sicer o anatom iji in biologiji 
čebele in  čebeljih boleznih. P redava
n ja  so bila zelo dobro sprejeta in do
govorili smo se še za druga predava
n ja  v novem šolskem letu.

V septem bru smo vsem CD v viški 
občini poslali navodila, kdaj naj če
belarji plinijo čebele proti varoozi, ka
ko in s čim. Z navodili so se čebelarji 
seznanili na sestankih CD.

M aja smo začeli redni pregled vseh 
čebelarstev v občini Vič-Rudnik. Do 
konca septem bra smo pregledali okrog 
900 čebeljih družin. Delo je  sedaj za
stalo, ker smo na Brezovici in Škoflji
ci našli hudo gnilobo čebelje zalege in 
sedaj saniram o ti žarišči.



Naj poudarim , da je naše delo šele 
začetek pravega organiziranega čebe
larjen ja , zato prosimo vse čebelarje 
za potrpljenje in razum evanje, da nas 
ne bodo več tako presenečeno gledali, 
kadar pridem o na dvorišče in jim  po
vemo, da bomo pregledali njihove če

bele. Zavedati se moramo, da bomo 
le z organiziranim  čebelarjenjem  imeli 
zdrave čebele in boljše donose. Kot 
vsak začetek je  tudi ta  težak, vendar 
mislim, da bomo s skupnim i močmi 
rešili vse probleme.

Uz tujih ea6&pL66&
OBETAVNO NOVO ZDRAVILO PROTI VAROOZI

Znano švicarsko podjetje Ciba-Geigy, 
ki je s svojim  zdravilom proti zajedavcu 
varoi folbexom  VA zaslovelo v čebelar
skem svetu, napoveduje v svojem glasi
lu Bienenstich novo zdravilo. Menda bo 
še boljše kot folbex in laže ga bo tudi 
uporabljati. Objavljamo vsebino napo
vedi: »Ciba-Geigy si je svoj čas zastavila 
nalogo, da pripravi zdravilo proti varoozi, 
ki bo zadovoljilo vse čebelarje. Kot ka
že, lahko pričakujemo, da bodo dobili 
čebelarji z zdravilom APITOL učinko
vito sredstvo za zdravljenje čebel.

Zdravilo bo lahko topljivo, podobno kot 
sladkor. Raztopino bomo pokladali čebe
lam skupaj s sladkorno raztopino. Tako 
bo prišlo zdravilo v  hem olim fo sleherne 
čebele, zajedavci, ki se s to hemolimfo 
krmijo, se bodo zastrupili in poginili. 
Zadostovalo bo dvakratno zaporedno ali 
občasno obravnavanje.

APITOL bo imel obliko kristaliziranih  
zrnc ali resin. Čeprav so raziskave že 
zelo napredovale, še niso končane. Zato 
bo treba še malo počakati, preden bo 
zdravilo na voljo čebelarjem. Zdravilo 
in uporaba bosta predstavljena z izčrpni
mi referati na kongresu Apimondie.«

Prevedel Martin Mencej

VPLIV OGLJIKOVEGA DIOKSIDA  
NA RAZVOJ ČEBELE

Ogljikov dioksid se v  čebelarstvu upo
rablja kot anestetik pri osemenjevanju  
matic, v fiziologiji razvoja čebele pa 
njegovo delovanje ni popolnoma jasno. 
Poljski raziskovalec Skowronek je raz
iskoval delovanje ogljikovega dioksida 
na delovanje žlez z notranjim izloča
njem — corpora allata — pri čebelah de
lavkah. Zleze z notranjim izločanjem so 
med pomembnejšimi čebeljim i organi, 
poleg drugih funkcij urejajo tudi koli
čino vode v čebeljem telesu. Izločajo

mladostni hormon, ki vpliva na življenj
sko dobo čebele.

Skowronek je anesteziral čebele v raz
voju z ogljikovim  dioksidom in sprem
ljal razvoj njihovih žlez z notranjim iz
ločanjem. Vse anestezirane čebele so im e
le  za 50%  večja corpora allata kot kon
trolna skupina. Njihova velikost se v 
30 dneh življenja čebele ni spremenila. 
Opazil je, da se žleze z notranjim izlo
čanjem tudi sezonsko spreminjajo.

Ce bi se v prihodnosti pokazalo, da 
anestezirane žleze ustvarjajo več m la
dostnega hormona, bi tako lahko podalj
ševali življenje čebel delavk in matic, saj 
čebele z več mladostnega hormona živijo  
dlje. Za čebelarstvo bi bilo to zelo po
membno.

Prevod M. Mencej

PRIROČNIK POMEMBNIH SVETOVNIH 
VIROV MEDU

Zanimiva knjiga, ki jo je objavila 
IBRA, je nova tako po konceptu kot vse
bini. Vsebuje 452 gesel medovitih rast
lin in 15 rastin, ki izločajo mano. Gesla 
opisujejo posamezne rastline in njihovo 
gospodarsko uporabnost, čas cvetenja, 
izločanje nektarja in količino cvetnega 
prahu, uporabnost za čebelarstvo in pa 
kemično sestavo in fizikalne lastnosti 
njihovega medu, vštevši okus, vonj in 
kristalizacijo.

Poleg tega so gesla sestavljena tako, 
da glede na potrebe zlahka izberemo 
rastline s posebnimi karakteristikami, 
na primer take, ki prenašajo sušo.

Priročnik pomembnih svetovnih virov 
medu bo prišel več kot prav čebelarjem, 
trgovcem z medom na debelo in  drobno, 
najrazličnejšim proizvajalcem, ki imajo 
tako ali drugače opraviti z medom, pa 
znanstvenikom in drugim strokovnjakom  
v uporabni biologiji, hortikulturi, agro- 
kulturi agrogozdarstvu in ekoloških zna



nostih. Posebno koristen bo državam v 
razvoju, ki hočejo pridelati več medu.

Priročnik je sestavil mednarodni raz
vojni center iz Ottawe (Kanada); vsebu
je bibliografijo, 820 priporočil in tri in
dekse za glavna gesla: sinonime rastlin
skih imen, imena žuželk, ki izločajo 
mano, in 1350 splošnih rastlinskih imen.

Obsega 348 strani, interesenti pa ga lah
ko naročijo pri International Bee 
Research Association, Hill House. Ger- 
rads Cross, Bucks SL 9, ONR, UK. Cena 
znaša 27,50 funta ali 44 dolarjev, pošt
nina je plačana. Po želji pošljejo brez
plačno prospekt z vsem i podrobnostmi.

Prevod Suzana Terlep

KRISTALIZIRANI MED V OBLIKI KREME

Ena izmed pritožb, ki jo neštetokrat 
slišimo od porabnikov točenega medu, 
je, da je  nepraktičen za uporabo.

Ameriški čebelarji, ki pridelujejo 
točeni med, se spopadajo s težkim  go
spodarskim  položajem. Žalostno, ven
dar resnično je  dejstvo, da ameriški 
porabnik, ki na leto porabi le 40 dkg 
medu, pozna med le v točeni obliki.
V glavnem ve le malo o kristalizira
nem medu v obliki kreme, m edu v 
satju  ali drugih izdelkih iz medu, kot 
so medeno maslo ali različne vrste 
medice in medenega žganja. Morda 
potrošnik ne ve veliko o izjemno ši
roki izbiri okusov, sestavin in možno
sti za preprosto p rip rav ljan je  različnih 
jedi z medom, saj še čebelar sam ve 
o n jih  zelo malo ali pa m u ni do tega, 
da bi svoje znanje posredoval drugim.

K er se čebelarji v ZDA trudijo, da 
bi povečali zanim anje za med in n je
govo prodajo, potrebujejo večjo izbiro 
izdelkov, s katerim i bi lahko zado
voljili okus širšega kroga potrošnikov.

Ena izmed pritožb, ki jo neštetokrat 
slišimo, je, da je  tekoči med neprak ti
čen za uporabo. Težko ga spravimo iz 
steklenega kozarca, ne da bi nam  nekaj 
kapljic padlo na mizo. K ar precej 
prakse je treba, preden tudi odrasle
m u človeku uspe z nožem ali žlico p re
nesti zlato tekočino iz kozarca na 
kos kruha. Ročice triletnega otroka 
pa tega sploh ne morejo. Zato m orajo 
čebelarji in tisti, ki med pakirajo, naj
ti takšno obliko medu, ki bo prim erna 
za vsakdanjo uporabo in ne bo povzro
čala nereda na mizi.

Po svetu se je  uveljavil kristalizira
ni med v obliki kreme. Ta med je 
prim erno predelan v drobno granuli- 
rani izdelek, prim eren za preprosto 
uporabo. Tiste vrste  medu, ki imajo 
v tekočem stan ju  močan okus, dobijo 
zaradi fine kristalizacije blažji in p ri
jetnejši okus.

V ZDA je E. Y. Dyce že leta 1928 
izdelal sistem za pridobivanje drobno 
granuliranega medu. Najpom em bnej
še je, da je  kristalizacija res drobna, 
fina. M anjši ko so nam reč kristali 
oziroma granule, bolj je  m edena k re
ma gladka in ra je  jo porabniki sprej
mejo.

Pridelovalec m edu ima zmeraj mož
nost, da poskusi obdelati med, ki je 
kristaliziral v posodi. Tako kristalizi
ran i med im a konsistenco gradbenega 
peska. Potrebno ga je  rafin irati, da 
dobimo gladek med v obliki kreme. 
N ajprej je  treba pripraviti »seme«, 
ki ga bomo dodali tekočemu medu.
V ta  nam en je  treba  drobno zmleti 
manjšo količino kristaliziranega me
du. K ristalizirani in zmleti med vme
šamo v m anjšo količino pasterizirane
ga, hladnega tekočega medu. To me
šanico spravim o v hladen prostor 
(11—12° C). Po približno enem tednu 
med kristalizira. T akrat ga spet zme
ljemo, zato da razbijem o še tako 
m ajhne kristalčke medu.

Sedaj je  »-seme« pripravljeno. Med, 
ki m u hočemo dati obliko kreme, 
moramo za kratek  čas segreti na 
70° C. Nato ga precedimo, da odstra
nimo vse, k ar bi lahko motilo k rista



lizacijo. Hitro ga ohladimo na p ri
bližno 35° C in m u dodamo približno 
10 odstotkov pripravljenega »seme
na«. Vse skupaj je  treba malo prem e
šati. Dobljeno mešanico pustimo po
čivati nekaj ur, da se zračni m ehurčki 
lahko dvignejo na površino, nato pa 
jo prelijem o v posodo, v kateri bomo 
med prodajali. Navadno ni steklena, 
steklo nam reč poveča najm anjšo ne
pravilnost pri m letju. Med je  p riprav
ljen za uporabo oziroma prodajo po 
približno 6 dneh. Toliko časa naj bodo 
posode z medom spravljene pri tem 
peraturi od 26 do 27° C.

Tako dobimo gladek in okusen med
v obliki krem e z neom ejenim  rokom

uporabe. Njegova gostota je  tolikšna, 
da ga z lahkoto mažemo, ne da bi pri 
tem  imeli na mizi »lepljiv nered«. Tak 
izdelek povprečni porabnik lažje in 
ra je  uporablja. P rodajate ga lahko 
skupaj s svojim točenim medom in 
medom v satju. Vendar ne pozabite 
poudariti, da je  med v obliki krem e 
100-odstotno čist in da ne vsebuje no
benih dodatkov, saj mnogi porabniki 
te oblike m edu ne poznajo in mislijo, 
da vsebuje dodatke, ki mu dajejo 
krem no obliko.

American Bee Journal, 
februar 1985, št. 2

KAKO SO LETOS TEKMOVALI MLADI ČEBELARJI
V NEMŠKI DEMOKRATIČNI REPUBLIKI

V našem glasilu smo že pisali o tek
movanjih mladih čebelarjev v nekaterih 
deželah socialistične skupnosti. Ker po
tekajo drugače kot pri nas, povzemamo 
iz obširnega poročila, kako so letos tek
movali mladi čebelarji, učenci 5. do 10. 
razreda osnovnih šol, v NDR.

Državno tekmovanje je vsakokrat v 
drugem kraju; letos je bilo med šolski
mi počitnicami v prikupnem mestecu 
Miihebergu ob reki Labi in je trajalo od
9. do 14. julija. Tekmovanje je bilo prav
cati praznik za ves kraj in ne le tekmo
valce. Poleg najuspešnejših na okrož
nih tekmovanjih in njihovih mentorjev 
so bili navzoči predstavniki osrednjega 
vodstva zveze gojiteljev malih živali in 
vrtnin, ministrstva za vzgojo in izobra
ževanje, parlamenta, kmetijskih organi
zacij dn pionirske organizacije; vse to 
priča o pomembnosti tekmovanja. Zani
m ivo je da je bila med tekmovalci kar 
tretjina deklet.

TEKMOVANJE

Tekmovanje je imelo pet tako imeno
vanih kompleksov. Prvi kompleks je bila 
preizkušnja tehničnih zmožnosti. Iz les
nih odpadkov je bilo treba po predlože
nih merah izgotoviti satni okvir in ga 
zažičiti. Pri tem se je pokazalo, da v ve
čini krožkov tej dejavnosti niso posve
čali dovolj pozornosti, saj je samo 6 tek
m ovalcev doseglo maksimalno 10 točk.

Drugi kompleks je zadeval poznavanje 
čebeljega življenja v panju in pred pa
njem. Tekmovalci so morali iz panja iz
vleči sat s čebelami in odgovarjati na 
vprašanja, kakšne so značilnosti tega sa
ta in kaj povedo o življenju v panju. 
Potem so morali opazovati vedenje čebel 
pri žrelu in na izletni deski in povedati, 
kaj lahko čebelar sklepa iz njega.

Tretji kompleks je vseboval pismene 
naloge, ki so bile bolj ali manj teore
tične.

Četrti kompleks se je nanašal na čebe
ljo pašo. Po cvetnih vejicah in barvnih 
slikah so morali tekmovalci razpozna
ti razlike, npr., med jagodovim, ribe
zovim in robidovim cvetjem, povedati, 
kdaj cvete vsaka izmed teh medovitih 
rastlin, položiti cvet oziroma sliko na

Mladi čebelarji so tudi praktično pokazali 
svoje znanje



ustrezno mesto na tabli. Tekmovalci so 
morali poznati in določati cvetje vseh 
glavnih medovitih rastlin. Preskušnjo so 
opravljali kot kviz pred občinstvom.

V preddverju tekmovalnih prostorov je 
stala velika tabla, na kateri so bile na
pisane okrožne ekipe in imena njihovih  
članov. Komisija je sproti, kakor hitro 
je bil končan kak del tekmovanja, vp i
sala dosežene točke. Tako so tekmovalci 
in ekipe ves čas vedeli, kakšni so njiho

vi dosežki in vrstni red, to pa jih je 
spodbujalo, da bi morebitni zaostanek 
nadomestili pri opravljanju nalog iz na
slednjega tekmovalnega kompleksa.

Po končanem tekmovanju in podelitvi 
nagrad so odprli sejem  čebeljih pridel
kov. Sodelovali so tudi rejci malih živali 
in vrtnarji. Tako je bilo tekmovanje 
praznik za ves kraj.

Povzel Martin Mencej

T-zku&nje na&Lb- eeketatjea
ZMRZAL IN ČEBELE

Za večjo izgubo čebeljih družin v pre
tekli zimi so nekateri čebelarji krivili 
izredno hudi mraz; drugi so celo trdili, 
da so jim  čebele kratko malo zmrznile, 
ko je temperatura v mesecu januarju 
padla na — 30° C. Poglejmo, kaj vemo 
o odpornosti čebel proti zmrzali in ali 
so omenjene trditve upravičene.

Nizka temperatura povzroča kristali
zacijo tekočin; dela se led, kakor pravi
mo. Zmrzne lahko tudi čebela. Zmrzal 
povzroči kristalizacijo tekočin v čebeljem  
telesu, posledica pa je razkroj telesnih  
celic, tkiva in organov. V zvezi s tem  
so zanim ive novejše ugotovitve sovjet
skih znanstvenikov, da je pri čebelah kri
stalizacija telesnih tekočin zaradi mraza 
odvisna tudi od njihove starosti in 
fiziološkega stanja. Tako se začne kri
stalizacija pri mladih čebelah, izleženih  
poleti, že pri —3° C, pri jesenskih pri 
okoli —12° C, pri starih pa pri —7° C. 
Zaradi tega se morajo čebele še posebej 
zavarovati pred mrazom. Ker čebelja 
matica ne more prezimiti sama in spo
mladi ustvariti nove družine, prezimuje 
vsa družina in skrbi za obstoj čez zimo.

Sredi jeseni, navadno sredi oktobra, 
pač odvisno od vremenskih razmer, se 
začnejo čebele zbirati v  zimsko gručo. 
Počasi zapuščajo stranske ulice in se 
združujejo v klobčič. Zgručajo se na 
praznih satih. Ce jih v panju ni, ker so 
celice zadelane z medom, je to lahko 
zelo narobe.

V središču gruče, kjer je najtopleje, 
18 do 30° C, prezimuje matica. Čebele 
ji prepustijo najvarnejše mesto, ker 
se zavedajo njene pomembnosti. Okoli 
matice so zbrane najm lajše čebele, ki so 
se polegle jeseni. Te so, kakor smo videli, 
najbolj odporne proti zmrzali. Njihova 
kri je kakor pri vseh mladih bitjih to

plejša, še ne izrabljene dlačice so topli 
kožuščki, zato preprečujejo prenaglo iz
žarevanje toplote iz osrednje gruče. So, 
kakor jim  pravijo raziskovalci, »žive 
pečice« v  zimskem klobčiču. Obdaja in 
varuje jih plast starejših čebel, zunanjo 
plast gruče pa sestavljajo že doslužene 
čebele, ki prve zimske m esece varuje
jo notranje plasti pred izgubami, po
tem pa druga za drugo odmirajo. Hujši 
ko je mraz, bolj se preostale stiskajo v 
klobčič. Če je potrebno, zlezejo mladice 
v središču okoli m atice celo v prazne 
celice, da napravijo prostor ogroženim  
na vnanjem delu klobčiča.

O gibanju čebel v gruči se je že veliko  
pisalo in nič manj ugibalo. Zanesljivo 
vemo, da gruča čez zimo ne miruje. Do
kler morejo čebele na vnanji plasti vzdr
ževati lastno toploto na primerni višini, 
ostanejo zunaj, ko pa se premrazijo, se 
umaknejo v  notranjost. Kako je vse to 
videti, še ni dognano. Vemo le to, da 
toplota v središču klobčiča ni ves čas 
enaka, marveč niha od 18° C do 30° C, 
kakor pač nanese potreba. Čim nižja je 
temperatura zunaj panja, tem bolj če
bele »kurijo«. Ob hudem mrazu pade to
plota na površini klobčiča skoraj do kri
tične stopnje, tako da postane za čebele 
na vnanji strani klobčiča nevarno, da 
otrpnejo. To da čebelji gruči znamenje 
in spodbudo, da začnejo močneje »ku
riti«, se pravi, povečevati porabo medu.

Če smo zazim ili močne družine z za
dostnim številom mladih čebel, je izpol
njen prvi pogoj za mirno prezimova- 
vanje in dobro počutje družine tudi v 
najhujši zimi. Če smo jim  dali v jeseni 
dovolj zimske krme in če smo poskrbeli, 
da v panju ni prepiha, potem so čebele 
lepo na varnem pred vsako zmrzaljo, saj 
se lahko grejejo, kolikor je pač potrebno.



Vse drugače pa je, če smo šli v zimo 
s šibkimi družinami. Te sicer tudi klju
bujejo hudemu mrazu, vendar morajo 
zato napenjati vse svoje moči. Dostikrat 
jih to tako izčrpa, da zaradi prehudih 
naporov še bolj oslabijo; spomladi so nji
hove vrste zdesetkane in dno panja je 
pokrito z mrtvicami. V letošnji pomladi, 
ko mraz ni in ni prenehal, so čebele 
porabile zalogo na bližnjih satih, na od
daljene pa zaradi hudega mraza niso 
mogle, zato so od lakote pomrle, kakor

pravimo, pni polni skledi. Le v prvi po
lovici februarja se je temperatura toliko  
dvignila, da smo lahko vstavili nad zim
sko gručo medeno pogačo. Kdor ni izko
ristil te priložnosti, je lahko samo še 
prešteval mrtve družine.

Vse to zgovorno kaže, da velikih iz
gub v pretekli, izjemno hudi zimi nd bila 
kriva zmrzal v mesecu januarju, ampak 
čebelarji, ker niso pravočasno in ustrez
no ukrepali.

IZ PRAKSE ČEBELARSKEGA PREGLEDNIKA
L O JZ E  LIČEN

V dolgih letih  čebelarjenja sem se kot 
preglednik nekako specializiral za hudo 
gnilobo čebelje zalege. Morda me je ta 
bolezen pritegnila predvsem zaradi svoje 
trdovratnosti in odpornosti povzročitelja; 
temu smo lahko kos, samo če smo oboro
ženi z znanjem, natančnostjo in odloč
nostjo. Na zadnjem posvetovanju v  Ljub
ljani sem  slišal, da v okolici slovenskega 
glavnega mesta že pet let razsaja čebelja 
kuga; čebelarjem je nikakor ne uspe 
zatreti in vse kaže, da se zadnje čase ce
lo nevarno širi. Iz tega sklepam, da se 
odgovorne službe z njo niso dovolj resno 
in tem eljito spoprijele.

Na Goriškem smo izgubili zaradi kuge 
doslej okrog 250 čebeljih družin. Ne da 
bi se želel hvaliti, lahko zapišem, da 
sem bolezen uspešno zatrl povsod, kjer
koli sem se je lotil. Pri pregledih čebeljih 
družin sem izredno natačen in strog tako 
do sebe kakor do sodelavcev. Nikoli ne 
gledam na uro in delam toliko časa, dok
ler delo ni povsem opravljeno. Spomi
njam se, kako sem odkril bolezen pri 
nekem starejšem čebelarju v  naši okolici. 
Kar tri leta sem hodil na kontrolo, en
krat spomladi in drugič v  jeseni, in n i
sem miroval, dokler bolezen ni bila iz
trebljena iz čebelnjaka. 2al pa se je tudi 
dogajalo, da so čebelarji po odkritju bo
lezni ukrepali sami, brez kontrole pre
glednikov ali veterinarjev. Huda gniloba 
se je ponovno pokazala, in to zgovorno 
kaže, da delo ni bilo tem eljito opravljeno.

Na tem mestu ne bi ponavljal, kako 
pregledujem čebelje družine in kako pa
zim, da okužbe ne bi prenašal naprej, 
ker je bilo o tem dosti napisano v  2. šte
vilki revije Moj mali svet. Pripomnil bi 
le to, da je freba po zažigu obolelih dru
žin natančno razkužiti čebelnjak, vse 
orodje, pribor in delovno obleko, preko
pati pa je treba tudi zem ljišče v  okolici 
čebelnjaka. Med iz okuženih panjev je

za ljudi sicer užiten, toda če ga pro
dajamo, hkrati tvegamo, da se bo bole
zen z odvrženo embalažo širila naprej. 
Zaradi skrb zbujajočega širjenja čebelje 
kuge v  zadnjih letih predlagam, naj vsa
ko čebelarsko društvo ustanovi ekipo 
dveh ali treh preglednikov in ji zaupa 
skrb za zdravstveno varstvo čebel vseh  
članov društva. Takšna ekipa bi delovala  
pod vodstvom veterinarja. Idealno bi bi
lo, če bi vsaj enkrat na leto pregledali 
vse čebelje družine na svojem  območju, 
ne samo tistih, ki jih tja pripeljejo na 
pašo drugi čebelarji. Obvezno bi morali 
pregledati družine, ki so čez zimo ali čez 
leto odmrle, in ugotoviti vzrok pogina. 
Zavedam se, da bi bili takšni pregledi 
za člane ekipe naporni, toda če hočemo 
čebeljo kugo izkoreniniti, si drugačne 
metode ne znam predstavljati.

Pri tem pa ne odobravam ukrepa, da 
je treba pred vsakim prevozom čebel 
prevozno sredstvo razkužiti. Bolnih če
bel vendar ne smemo prevažati! Poleg  
tega ima večina takih čebelarjev svoje 
panje v  lastnih prevoznih čebelnjakih.

Morda še to. Tečaji za čebelarske pre
glednike so dobro in strokovno organi
zirani. Predlagal pa bi, naj se v  pri
hodnje posveti hudi gnilobi še kakšna 
ura več, kakor jih predvideva program, 
in da naj veterinarji tečajnike spomladi 
na terenu seznanijo s to nevarno bolezni
jo. Preglednik bo postal strokovnjak za 
čebelje bolezni šele z daljšo prakso in 
trdim delom!

To je le nekaj utrinkov, s katerimi bi 
želel opozoriti našo čebelarsko javnost 
na hudo gnilobo. Zadovoljen bom, če 
rešim en sam panj. Nadvse rad pa bi 
osebno spoznal še kakšnega slovenskega 
čebelarja, ki je posvetil boju proti kugi 
toliko časa in moči kot jaz. P išite mi na 
naslov: Lojze Ličen, Nova Gorica, Can
karjeva 6, telefon (065) 22 779.



MOČNE DRUŽINE JOŽETA ČADA
A ND REJ DVORŠAK

Dobrepoljski čebelar Jože Čad je 
znan po tem, da im a izjemno močne 
čebelje družine, ki jim  nič ne pride do 
živega. Tako kot njegove čebele je 
trdoživ tud i sam; o tem  sem se lahko 
prepričal, ko sem ga obiskal pri n je
govem čebelnjaku v Ponikvah. Tisto 
ju tro  je  kosil pred čebelnjakom, kot 
vedno nezavarovan. Pičilo ga je  vsaj 
petdeset čebel, kot sem lahko sklepal 
po m ajhnih pordelih pikah, to pa je 
bilo tud i vse. Čebelji strup  mu ne p ri
de do živega, sam pa meni, da je  celo 
zdrav.

»Bil sem pismonoša. Ko sem raz
našal pisma po dolini, sem spoznal več 
čebelarjev in stari Andolšek iz Kom
polj me je  navdušil za ’m uhe’. Bil je 
u jetn ik  v  Rusiji in od tam  se je  vrnil 
z obilnim znanjem  o čebelah. Ni znal 
ne b ra ti ne pisati, o čebelah pa je  ve
del ogromno,« začne plesti zgodbo 
b rka ti čebelar.

»Se več mi je  o čebelah povedal 
njegov zet, in leta 1956 sem si kupil 
prva dva Žnideršiča na devet satov. 
Postavil sem čebelnjak, čez nekaj let 
drugega, sedaj čebelarim  že dobrih 
deset let v tretjem , ki stoji na m sstu, 
k jer so Zakrajškovi iz Ponikev že prej 
imeli čebelnjaček za 15 kranjičev. Pa 
sva se z gospodarjem  domenila in pre
pustil mi je  prostor, ki je  po m ojih iz
kušnjah odličen.

Tukaj ne uporabljajo  veliko škro
piv in drugih kem ikalij, k i škodujejo 
medu in čebelam, v okolici je  dosti 
sadja, prostor pa je  v  zatišju, čeprav 
je  le trideset m etrov od glavne ceste. 
Čebele tu  dobro uspevajo,« potrka po 
lesu moj sogovornik.

Trideset družin im a — šest prašil- 
čkov in 24 Žnideršičev na devet satov. 
Ko odpre vratca, vidim da je  za m re
žami okenc vse črno čebel. To m e k a r 
malce preseneti, saj je  sredi dopoldne
va in jih  je  večina na paši.

»Čebelariti nikoli ne znaš, čeprav se 
vedno učiš. To je  modrost, ki jo vsrka
vaš po kapljicah, tako  kot čebele nek
tar. Najlažje se je  učiti na napakah, pa 
tud i najdražje. Po mojem je za čebe
larstvo potrebno veliko znanja, po tr
pežljivosti, časa in ljubezni do čebel, 
ki m ora prem agati bolečine pikov. 
K ajpak je tu  še denar, saj je  čebe
larjen je  iz leta v  leto dražje.«

Sprašujem  ga po njegovih metodah. 
Prej zgovoren, se zdaj nekako zapre 
vase in nasm iha v brk. Noče povedati 
vsega, kar me zanima. Zlasti je  skriv
nosten, ko steče pogovor o varoozi. 
Pravi, da ne dimi, da pa izrezuje tro- 
tovino (do ju lija  jo je  že trik rat) in da 
daje čez zimo pod čebelje gnezdo neke 
rože, ki rastejo  v dobrepoljski dolini 
in na Prim orskem . K atere, noče izdati!

»Satje mora biti 
mlado, družine pa 

močne,« pravi 
Jože Čad. 
Foto A. D.



Kakorkoli že, z varoozo nim a preve
likih sitnosti. Imel jih  je  nekoč z no
semo, a je  tud i to  premagal. Jeseni in 
spomladi da v  sladkorno raztopino 
malo fum agilina, sicer pa pravi, da je 
vsa m odrost v prašilčkih . . .

»Vsak čebelar bi m oral imeti na tri 
donosne panje vsaj po en prašilček. 
To m u omogoča, da ima stalno močne 
družine in da m u čebele v  prašilčkih 
grade nove sate. Sam  prestavljam  za
lego iz prašilčkov v Žnideršiče. Ravno 
s prestavljanjem  in ustreznim  dražil- 
nim  krm ljenjem  mi uspeva obdržati 
družine živalne skozi vse leto.«

Avgusta začne dražilno krm iti, tako 
da deset dni vsem družinam  daje po 
dva decilitra sladkorne razstopine v 
razm erju 1:1. H krati pregleda panje in 
ugotovi, kako posamezne m atice zale- 
gajo. P ravi, da so najboljše dve leti 
stare matice, k a jti šele takšna pokaže, 
ali je  kaj vredna ali ni. Če ugotovi, da 
katera  slabše zalega, jo takoj zamenja 
z novo, ki jih ima ravno zato priprav
ljene v prašilčkih. Zelo pazi, da ima 
tud i vedno mlado satje, saj meni, da 
je  to  eden od pogojev za izleganje ve
čjih in krepkih čebel.

Septem bra prične krm iti. V razto
pino 1 :1 daje zelo veliko česna in  ka
miličnega čaja. K rm i vsak tre tji dan, 
ko da vsaki družini po 1,5 litra  slad
korne raztopine. To počne toliko časa, 
da se zaloge h rane ustale p ri približno
12 kilogramih.

Novembra ali decem bra čebele za- 
paži s trem i sloji valovitega kartona, 
slam aricam i ali stiroporom. Vsak od 
naštetih m aterialov se je  v  praksi po
kazal kot dober, zato ne  sega po no
votarijah, kot je, denimo, penasta gu
ma. Ko zapaži čebelnjak, ne stopi vanj 
vso zimo — do prvega izletnega dne. 
T akrat očisti žrela m rtvic in  na h itro  
pregleda stan je  družin.

Okoli 19. m arca — za jožefovo, za
čne dražilno krm iti, p ri tem  se ravna 
po razvoju v naravi. Družinam  daje 
vsak dan po dva decilitra raztopine, 
v kateri so tud i fum agilin in nekaj 
drobcev soli.

D ružine se mu precej h itro  razvijajo 
in kaj km alu začne prestav lja ti zale
go v  medišče. Takoj doda tud i dve, 
tr i satnice. Kot pravi, po tem  spozna, 
katera družina bo rojila in katera ne. 
Tista, ki ne začne takoj graditi sat- 
nic, je  vsekakor sumljiva! Zanimivo 
je, da čez zimo iz m edišča ne jem lje 
satov, am pak jih  pusti notri, in tudi 
rešetke ne pregradi. Trdi, in njegovo 
trd itev  po trju jejo  močne družine, da 
m u čebele vseeno dobro prezimijo. 
P repričan je, da je  toplota v panju 
pol čebelarske modrosti, in  zato kar
tone in stiropor odm akne šele sredi 
junija.

Letos je  naredil poizkus, koliko če
bele pravzaprav zdrže. Vso zimo je 
imel ob čebelnjaku devetsatarja, ki ga 
je  zadaj sicer zapažil, zunanje stene 
pa je  zavaroval le s polivinilom. Tako 
kot vse "druge družine so tudi čebele 
v  tem  panju  prestale hudo zimo brez 
škode.

»Močna, dobro nakrm ljena in  zdra
va družina m ora preživeti . . .«  Dan, 
preden sem ga obiskal, bilo je v prvi 
polovici junija , je  ravno točil, m enda 
prvi v vsej Dobrepoljski dolini. Okoli 
150 kilogram ov m edu je  pridelal. Ne
kako toliko ga tud i odda M edexu, ka
terega kooperant je. Poleg m edu p ri
dela še okoli 15 dkg propolisa, 5 do 
7 kilogram ov voska in do 20 kilogra
mov cvetnega prahu. P ri čebelarjenju 
mu pomaga žena Anica, ki je  v tride
setih letih že zgubila strah  pred čebe
ljim i piki.

Beseda nanese tud i na  prevažanje. 
Jože Čad meni, da je  čebelarstvo na 
kolesih edino donosno, vendar sam 
čebelari bolj zaradi »rekreacije« kot 
zaradi zaslužka. Silno pa se jezi na 
tiste  prevaževalce, ki ob v rn itv i ne 
dajo pregledati čebel; ti so po n je
govem m nenju največji krivci za 
(pre)hitro širjenje čebeljih bolezni in 
nadlog.

Zvem še, da je bil skupaj z Lojzetom 
Mikličem med ustanovitelji čebelar
skega društva Videm-Dobrepolje in 
pobudniki za ustanovitev šolskega če



belarskega krožka, ki še danes uspeš
no deluje. Temelje zanj je  postavil 
Lojze Miklič, ki je  sam postavil šolski 
čebelnjak.

Čebelar Jože Čad tako razpreda 
svojo pripoved, ne meneč se za bole

če pike jeznih čebel, ki so ostale brez 
m edu in jih  je  okoli čebelnjaka vse 
polno. Ni čudno, ko pa  im a najm oč
nejše družine v vsej Foucariji, kot tud i 
pravijo  Dobrepoljski dolini.

O LECTARSTVU, LECTARJIH IN MEDENIH SRCIH

Na letošnjem  celjskem obrtnem  sej
m u je  sodeloval tudi H rabroslav Per- 
ger iz Slovenj Gradca. Obiskovalci na 
njegovi stojnici niso samo kupovali 
lectovih izdelkov, tem več so lahko tudi 
videli, kako se izdelujejo, bodisi da 
so opazovali m ojstra pri delu ali pa 
si ogledali postopek izdelave lecto- 
vega srca na video posnetku. Na k ra t
ko je  stvar takale: medeno testo (re
cept zanj ni n ikakršna skrivnost, p ra
vijo Pergarjevi) m ora najm anj teden 
dni počivati, nato se iz njega obliku
jejo različne figure, ki jih  je treba zelo 
natančno zložiti v pekač, tako da niso 
ne preveč ne premalo narazen. To pa 
je  samo del lectarske um etnosti, prava 
se prične, ko so figure pečene. N ajprej 
jih  je  treba prebarvati z živilskimi bar
vami (pri nas jih  izdeluje Aero Celje), 
nato pa še okrasiti. Okraske izdela 
lectar iz zmesi želatine in krom pirjeve 
moke; obstojna je  k ar deset let. Zal 
teh sestavin pri nas ni dobiti ali pa ni
sta ustrezne kakovosti. Pergerjevi (po
leg m edičarstva imajo še svečarstvo, 
gre tako rekoč za vzporedni obrti, saj 
uporabljata kot glavno surovino čebe
lje pridelke) ju  kupujejo v sosednji Av
striji. Leja Perger, ki smo jo ujeli na 
lectovi stojnici na celjskem sejmu, 
nam  je  povedala, da pravzaprav v Av
striji kupijo vse — od želatine in kost
ne moke (ki je  jugoslovanskega izvo
ra) do živilskih barv in papirja, s ka
terim  Hrabro nanaša okraske na lec- 
tove figure. N ekdanji lectarji, ki so se 
te obrti lotili v 18. stoletju, seveda 
uvoza niso poznali, vse sestavine so si 
napravili sami. »Se do nedavna smo

imeli doma nekaj domače želatine, na
rejene iz kostnega mozga, napravil jo 
je  oče, in bila je  veliko boljša od da
nes kupljene,« nam  je povedala Leja.
V družini Perger jevih, ki se z lectar- 
sko obrtjo ukvarja  že blizu dvesto let 
(vsaj med bližnjim  in daljnim  sorod
stvom), im a poleg prodaje za nalogo 
še barvanje m edenih figur, Hrabro po
tem  nanje nanaša okraske, m am a Bo
gomila pa izbere Š trekljeve verze za
nje. »Lectarstvo je  pravo rokodelstvo, 
okraševanje pa njegov najpom em bnej
ši del. Ko delaš, se ti sproti porajajo 
ideje, največ okrasnih motivov pa je 
seveda domačih, narodnih,« pripove
duje H rabro obiskovalcem na video 
posnetku.

H rabroslav Perger je  dobil 1. 1980 
na sejm u domače in um etne obrti za 
svoje lectarske izdelke naziv mojstra. 
Poleg Kolariča iz Slovenske Bistrice 
je  edini m ojster te  obrti v Sloveniji. 
Znanje, vsaj uradno priznano, si je 
bil pridobil na m ariborski poklicni šoli 
za slaščičarje, danes bi se m orebitni 
kandidati za to domačo obrt lahko 
usm erjeno izobrazili na m ariborski in 
kam niški šoli v program u za živilce, 
sm er živilski delavec. Pa m enda takš
nih, ki bi se navduševali za ta  poklic, 
ni, pri Perger j evih pa potihem  le ra 
čunajo, da se bo enajstletni Boštjan 
odločil nadaljevati družinsko tradici
jo. Odločitev, vsaj takole za opazoval
ca, ne bi smela biti težka, saj sta si 
Leja in Hrabro v Slovenj Gradcu pred 
nekaj leti uredila nadvse simpatičen 
lokal — m edičarstvo in svečarstvo.



Posel tudi sicer ne gre slabo — sejmi 
po Sloveniji so dokaj velik »prodajni 
prostor« za lectarje, ki jih  tako in tako 
ni veliko, m enda kakih pet v Slove
niji. Pergarjevi so poskusili tudi izva
žati v Ameriko, pa je bil zalogaj pre
velik zanje, zaslužek pa prem ajhen.

Lectarstvo, stara  slovenska obrt, še 
vedno pritegne obiskovalce sejmov. 
Resda se s srci iz lecta dekleta ne da 
več kupiti, danes ga je  pač treba osvo
jiti, medeno srce pa vseeno ostaja drob
cen delček iz mozaika naše preteklosti.

A lenka Regally

UPORABA UMETNIH MAS V ČEBELARSTVU
MARTIN M EN CEJ

K akor v vseh drugih gospodarskih 
panogah se tud i v čebelarstvu kar na
prej dogaja kaj novega tako pri uva
jan ju  novih tehničnih sredstev kakor 
pri tehnologiji čebelarjenja. Nasploh 
pa so čebelarji v tem  pogledu previd
ni in  zategadelj jim  radi pripisujem o 
konservativnost. Nekaj je  res, nekaj 
pa je  tudi p retiravanja, saj lahko za
letavo sprejem anje novosti več škodi, 
kakor koristi. Tako je, na prim er, z 
uporabo polistirola v čebelarstvu.

Koga ne bi navdušil beli, čisti in 
skoraj breztežni m aterial, ki zadržuje 
toploto v panju  in se zdi še posebej 
prim eren zlasti za paženje. Namesto 
drugih m aterialov, ki puščajo v panju 
odpadke, je polistirol tudi higiensko 
več kot privlačen. V najnovejšem  ča
su je  zbudil pozornost in pohvale tu 
di panj iz 5 cm debelega polistirola, 
saj je  izredno lahek in toplotno dobro 
izoliran. Začetno navdušenje pa je  m a

lo uplahnilo, ko se je  izkazalo, da ima 
polistirol po vsej verjetnosti tudi ne
katere škodljive posledice. Njegova se
stavina stirol je  nam reč strupena in 
vprašanje je, koliko škodi čebelam, 
satju  in še posebej medu.

Ugotoviti je  torej treba, ali stirol 
ne zastruplja m edu v tekočem stan ju  
in voska, m edtem  ko ga čebele potijo. 
Ne smemo pozabiti, da vsebuje medi
čina (mana, nektar), ki jo čebele p ri
našajo v panj, 50—70 °/o vode in da ta 
voda izhlapi do 20 %> šele v panju, po
tem  ko čebele medičino večkrat pre
stavijo iz celice v celico. K er znaša v 
času zaleganja m atic tem peratura v 
panju  35—36° C, je  verjetno, da stirol 
prehaja tudi v med. Poleg tega čebele 
stirol tudi vdihavajo. Kako to vpliva 
na čebelji organizem, je  težko ugoto
viti, ker v  času paše čebele ne živijo 
dalj kot 4—5 tednov. Na ta  vprašanja 
čebelar sam ne more odgovoriti, od

Panj iz plastike 
v prerezu



govore lahko dajo le znanstvene raz
iskave.

O teh  stvareh  sem začel razm išljati, 
ko mi je  poslovodja v trgovini z um et
nimi masami omenil, da im ajo nekateri 
čebelarji slabe izkušnje z uporabo sti— 
rola v čebelarstvu. Začel sem brskati 
po tu ji čebelarski lite ra tu ri in v le
tošnji aprilski številki časnika Im ker- 
freund sem našel poročilo o doseda
njih  raziskavah um etnih snovi v če
belarstvu. P rebral sem lahko tole: 
»Znanstveno je  dokazano, da lahko iz- 
hlapevajo ne le stirol, am pak tudi ben
zol in drugi strupeni plini že pri nor
malni tem peraturi v  panju. Zato je tre 
ba računati, da te snovi pri 35° C iz- 
hlapevajo še močneje in  se še h itreje  
širijo. Ni sicer še dokazano, da slad

kor in  med te  škodljive pline absorbi
ra ta , vsekakor pa je  to zelo verjetno, 
k a jti pri različnih drugih živilih je 
bilo že ugotovljeno, da v vsega nekaj 
urah  absorbirajo razm erom a velike 
količine toksičnih plinov.«

Kaj lahko ob tem  rečemo? Dejstvo 
je, da vprašanja za zdaj še niso do
končno raziskana, ravno zato pa se 
znanstveniki, ki se z njim i ukvarjajo, 
čudijo, kako neprem išljeno in brez
brižno se povsod in tudi v čebelarskih 
krogih igrajo s potencialno nevarnost
jo: »Dokler ne bo trdno dokazano, da 
je  uporaba polistirola v čebelarstvu 
neškodljiva, ga čebelarji ne bi smeli 
uporabljati. Ce to vseeno počno, de
lajo to na lastno odgovornost.«

ČLANARINA ZČDS ZA LETO 1986
Na podlagi pooblastila 34. letne skupščine ZČDS je  izvršni od

bor na svoji seji 19. oktobra 1985 sprejel sklep, da znaša članarina 
ZČDS za leto 1986 1800 din in  5 din na gospodarski panj.

Glede na članarino v letu  1985 je povišanje 80 °/o. Tajništvu 
ZCDS je  uspelo do zdaj zbrati ponudbe za tiskanje Slovenskega če
belarja in predvsem  glede na nove cene smo morali članarino povi
šati. ZČDS bo storila vse, da si pridobi sredstva za izdajanje Slo
venskega čebelarja tudi iz drugih virov in da bo revijo izdajala 
še naprej v enakem  obsegu in enaki kvaliteti. Upoštevati moramo, 
da je  izdajanje Slovenskega čebelarja najvišji strošek pri delu 
ZČDS, saj znese več kot 70 °/o vseh odhodkov.

Zavedamo se, da je  to povišanje članarine za čebelarje precej
šen strošek, vendar se mu zaradi splošnih razm er nismo mogli 
izogniti. Prepričani smo, da bodo takšno članarino čebelarji sprejeli 
z razum evanjem  in bodo še naprej delovali v naši organizaciji tako 
prizadevno kot do zdaj.

Izvršni odbor je  sprejel tudi sklep, da m orajo vse čebelarske 
organizacije poravnati svoje obveznosti do 28. 2. 1986. V prim eru, 
da obveznosti ne bodo poravnane, bomo članom organizacij, ki tega 
ne bodo storile, ustavili pošiljanje revije od tretje številke dalje.

Vsak odveč natisnjeni izvod revije, ki ostane v uredništvu, stane 
nam reč zvezo 120 din, zato prosimo organizacije, da odjavijo in 
prijavijo vse bivše in nove člane do 10. 12. 1985.

Vsi naročniki, ki v prihodnjem  letu  nočejo več prejem ati revije 
Slovenski čebelar, se m orajo pismeno ali po telefonu (061) 210 992 
odjaviti najkasneje do 10. 12. 1985. Če se ne bodo odjavili, bodo 
morali poravnati celoletno naročnino. ZČDS
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OBVESTILO ČEBELARSKIM DRUŠTVOM 
IN NJIHOVIM ČLANOM

Vse čebelarske organizacije obvešča
mo, da bomo po posebnem razporedu 
v novem bru in decem bru spet organi
zirali regijska posvetovanja o delu če
belarskih organizacij. Prosimo vsa če
belarska društva, družine te r občinske 
in medobčinske čebelarske zveze, naj 
se na ta  posvetovanja pripravijo  in 
se jih udeležijo.

Ker se začenja sezona zimskega izo
braževanja čebelarjev, priporočamo 
vsem našim  organizacijam, naj čebe
la rje  čim natančneje seznanijo s čebe
ljim i boleznimi, predvsem  hudo gnilo
bo čebelje zalege. P ri tem  naj ne po
zabljajo pojasniti predpisov v zvezi z 
ugotavljanjem  in sanacijo kužnih če
beljih bolezni. P ri akciji naj se pove
žejo s pristojnim i veterinarskim i or
ganizacijami. H krati naj nam  čimprej 
pošljejo prijave kandidatov za tečaje 
za čebelarske preglednike. Izbirajo naj 
kandidate, ki bodo res voljni pomagati 
članom in sodelovati z veterinarsko 
službo na terenu.

Pospešeno naj bi do novega leta 
opravili tudi popis stojišč. Pri popiso

vanju  naj se popisovalci držijo dose
danjih navodil, lahko pa izpustijo izra
čunavanje koordinat.

Čebelarska društva prosimo, naj nas 
do 10. 12. 1985 obvestijo o sprem em bah 
članstva, predvsem, kateri člani so od
padli in katere so na novo sprejela. 
Tako nam  bodo prihran ila  odvečne 
stroške pri izdajanju naše revije. D ru
štva bodo m orala poravnati sorazm er
ni del članarine tudi za tiste člane, ki 
bodo v naslednjem  letu prejeli samo 
nekaj številk, ali pa vrniti že poslane 
izvode. D ruštva prosimo, naj pravilo
m a nakazujejo svoje finančne obvez
nosti predvsem  na naš žiro račun in 
le izjemoma naravnost blagajni ZČDS.

V letu  1986 bo volilna letna skup
ščina ZČDS. Prosimo društva, da ta 
koj začnejo evidentirati kandidate za 
delegate v organih ZČDS. Prepričani 
smo, da bodo naše organizacije eviden
tirale take  člane, ki so pripravljeni 
strokovno in organizacijsko pom agati 
k napredku in razvoju slovenskega če
belarstva.

Tajništvo

MENTORJI ČEBELARSKIH KROŽKOV NA POSVETOVANJU
V LJUBLJANI

MINKA ZUPANČIČ

Na posvetovanju v K ran ju  smo se 
m entorji čebelarskih krožkov dogovo
rili, da se ponovno sestanemo na za
četku šolskega leta in se dogovorimo 
o čim boljšem delovanju čebelarskih 
krožkov te r srečanju in tekm ovanju 
mladih čebelarjev. Sestali smo se v 
Ljubljani, 20. septem bra 1985, ko je 
bila tam  čebelarska razstava.

Zal udeležba tok ra t ni bila tako 
množična kot sicer na letnih srečanjih, 
četudi so bila vabila poslana vsem 
šolam v Sloveniji. N ajbrž so bili ne- 
kater m entorji odsotni zaradi tega, ker 
je  bilo posvetovanje sklicano na de
lovni dan in so bili zadržani s šolskimi 
obveznostmi. K ljub težavnem u finanč
nem u položaju šol je nam reč težko



verjeti, da ne bi imele sredstev za po
vračilo potnih stroškov.

Predstavnica republiškega zavoda za 
šolstvo, tovarišica D arja Rakčevič je 
uvodoma zelo poljubno orisala meto
diko dela v krožkih in pri tem  pouda
rila, kako pomembno je  zadostiti otro
kovi potrebi po čustveni navezanosti 
na m entorja, spodbujati otroka k sa
m ostojnemu delu, ga pri delu usm erja
ti in m u omogočati, da doživlja uspehe, 
predvsem  pa se ukvarja ti v krožku 
s praktičnim  delom. M entorje je se
znanila s prizadevanji zavoda za šol
stvo, da bi se interesne dejavnosti bolj 
razvile in postale kvalitetnejše, seveda 
pa za to potrebujejo podporo.

Predsednik IO ZČDS, tovariš An
drej Petelin, je govoril o tem  koliko 
lahko krožki storijo za to, da mladi 
vzljubijo naravo, si pridobijo delovne 
navade in spoznajo, kako potrebno je 
pridelati čim več hrane, m ednjo pa 
spadajo tudi čebelji pridelki. Zahvalil 
se je  m entorjem  za uspešno delo in 
jim  zaželel nadaljn jih  uspehov.

Tovariš M artin Mencej, pobudnik 
ustanavljan ja čebelarskih krožkov v 
Sloveniji, je  prisotne seznanil z uspeš
nim  delovanjem čebelarskih krožkov 
v sosednjih državah, zlasti v Cehoslo- 
vaški, in dal m entorjem  napotke za 
nadaljne delo. Zavzemal se je  za re
gijska tekm ovanja m ladih čebelarjev. 
M entorji so potožili, da se šole p re
malo zanim ajo za interesne dejavnosti 
in m lade sploh premalo usm erjajo k

pridelovanju hrane, čeprav je  to ena
ko važno za podeželske in mestne 
otroke.

Posebej so se ustavili pri vprašanjih  
odnosa m ladih do narave in dela.

M nenja o tem, kako naj bi potekala 
srečanja in  tekm ovanja m ladih čebe
larjev, so bila zelo različna, kot npr.: 
da naj bi bila tekm ovanja po vseh 
šolah, k jer obstajajo krožki, organi
zirana tako kot, denimo, m atem atič
na, da naj bi bila regijska, najboljši 
pa bi se udeležili republiškega tekm o
vanja, pri tem  bi, seveda, upoštevali 
število krožkov v posameznih regijah. 
N ekateri m entorji so imeli pomisleke, 
češ da nekatere regije organizacijsko 
in finančno ne bi mogle organizirati 
tekm ovanj, zaradi tega pa bi se lahko 
zm anjšalo zanim anje za krožke. Po
udarili so, da bi morali ohraniti re 
publiško srečanje m ladih čebelarjev, 
in sicer naj bi bilo praznična m ani
festacija, pa tudi doživetje za vse ude
ležence.

M entorice in m entorje čebelarskih 
krožkov, pedagoge in pedagoginje, ki 
že imajo izkušnje s tovrstnim i tekm o
vanji in srečanji, prosimo, naj komi
siji za čebelarski naraščaj pri ZCDS 
v Ljubljani, čimprej pošljejo svoje 
predloge, zato da bo prihodnje sreča
n je in tekm ovanje m ladih čebelarjev 
še boljše.

Tovarišu Jan k u  Ju rcu  za priporo
čila najlepša hvala.

POPRAVEK

V deveti številki Slovenskega čebelarja je prišlo do tiskarske napake. V osmrt
nici je nepravilno napisano im e Franc Gruber, pravilno pa je Franc BURGER. 
Za napako se opravičujemo.

Uredništvo

Prodam 42 naseljenih AŽ panjev dn dva montažna čebelnjaka za 21 panjev. 
Telefon (061) 316 455.

Prodam TAM 5500, predelan, in 66 A 2 panjev. Telefon (061)59 610.



Osmdnice

KORDEŽ IVAN SREČKO EIGNER

V zadnjih julijskih  
dneh nas je nenadoma 
razžalostila vest, da se 
je v 75. letu starosti kon
čala trda življenjska pot 
čebelarja Ivana Korde- 
ža, člana Čebelarskega; 
društva Črna na Koro

škem. Za napredek in razvoj čebelarstva 
je bil odlikovan z redom Antona Janše 
III. stopnje.

Kljub žalosti, ki jo čutimo, nas tolaži, 
da je vse svoje čebelarske izkušnje pre
našal na sina, tako bodo im ele čebele na 
njegovi kmetiji še naprej redno oskrbo.

Čebelarsko društvo 
Črna na Koroškem

VINKO KOPRIVC

18. aprila 1985 smo se 
člani Čebelarskega dru
štva Dolomiti iz Polho
vega Gradca na pokopa
lišču v Dvoru pri Pol
hovem Gradcu poslovili 
od našega dolgoletnega 
in prizadevnega čebelar

ja Vinka Koprivca, daleč naokoli zna
nega pod imenom Anžikov Vinko. Rodil 
se je pred 53 leti. Leta 1965 je bil so
ustanovitelj čebelarske družine v Polho
vem Gradcu.

Najbolj prizadeven je bil pri gradnji 
čebelarskega doma, saj je pomagal delati 
od tem eljev do uporabnega dovoljenja.

Za njegovo prizadevno delo ga je dru
štvo odlikovalo z redom Antona Janše
II. in III. stopnje.

Pri odprtem grobu se je od njega po
slovil predsednik čebelarskega društva 
Vinko Zibelnik.

Čebelarji sočustvujemo s tvojo ljubečo 
družino in ji izrekamo naše iskreno so
žalje, tebi pa se zahvaljujemo za ves 
trud in dobra dela, ki si jih posvetil na
šemu društvu, in ti želimo miren poči
tek v kraju, kjer se je začela in končala 
tvoja življenjska pot.

Ohranili te bomo v najlepšem spominu.
Čebelarsko društvo 

Dolomiti 
Polhov Gradec

V vrste ruških čebe
larjev je spet posegla 
kruta usoda in 22. marca 
1985 iztrgala iz njih do
brega in nadvse razgle
danega čebelarja Srečka 
Eignerja. Rojen je bil
leta 1904 v Rušah. Po

končanem šolanju se je zaposlil kot elek
trikar v  tovarni dušika Ruše in tam do
čakal zasluženi pokoj.

Čebelaril je v AŽ panjih in imel do
30 družin. Čebelnjak si je postavil na
dvorišču, tako da je tako rekoč živel s 
čebelami. Vse, kar je opravil za čebe
larsko družino, nam služi za zgled. Ved
no je bil pripravljen pomagati z delom  
in nasveti. Pri postavljanju paviljona in 
društvenega čebelnjaka je med prvimi 
prijel za delo in nam svetoval. Za to 
smo mu zelo hvaležni.

Dragi Srečko, v imenu čebelarskega 
društva se ti zahvaljujemo za vse, kar si 
storil za nas.

Ohranili te bomo v najlepšem spominu.

Čebelarsko društvo 
Ruše

VIKTOR RENČELJ

Dne 30. julija 1985 je 
v 81. letu starosti kon
čal svojo življenjsko pot 
čebelar Viktor Renčelj iz 
Sežane, dolgoletni član 
Čebel, društva Sežana.

Čebelariti je začel že 
v mladih letih, izkušnje, 

ki si jih je pridobival pri svojem  delu, 
je znal prenašati na m lajše člane in svo
jo družino. Tako bodo čebele ostale še 
naprej pri hiši, saj jih bosta prevzela 
njegov zet in  vnukinja.

Pokojni je bil ljubitelj narave, lovec 
in dober družinski oče.

Na njegovi zadnji poti smo ga sprem
ljali številni čebelarji, lovci in prijate
lji. Ohranili ga bomo v trajnem spominu.

Domačim izrekamo iskreno sožalje.

Čebelarsko društvo 
Sežana



PCELARSKI KOMBINAT 
BEOGRAD 
11000 BEOGRAD 
JOVANA RAJIČA 5 
tel. (Oil) 402-278, 402-371

Č E B E L A R J I !

PRI NAS LAHKO KUPITE KVALITETNO ČEBELARSKO 
OPREMO, KI OMOGOČA SODOBNO ČEBELARJENJE:

— VSE VRSTE PANJEV
— TOČILA NA TRI IN ŠTIRI SATE
— POGAČE ZA HRANJENJE ČEBEL
— FORSAPIN, DRAZILNI PREPARAT Z VITAMINI IN MINERALI ZA 

POVEČANJE ZALEGE V PA NJIH
— VARAMIT, PREPARAT ZA ZDRAVLJENJE VAROOZE
— ČEBELARSKO LITERATURO
— ČEBELARSKI PRIBOR ZA SODOBNO ČEBELARJENJE 

ODKUPUJEMO VOSEK, IZDELUJEMO SATNICE, KUHAMO VOSClNE



OBVESTILO
Obveščamo čebelarje, da bo 12. novem bra 1985 ob 9. uri v vzrejnem  centru 

v Rožni dolini (ob Večni poti pri živalskem vrtu) razprodaja nekaterih  osnovnih 
sredstev in drobnega inventarja (plemenilčki, nakladni panji, oprema).

Tajništvo ZCDS

OBVESTILO

Do zamud pri izdaji zadnjih številk revije je prišlo zaradi večje okvare strojev 
v tiskarni in zamud pri oddaji materialov za Medexov bilten. Bralcem se za nastale 
zamude opravičujemo.

Uredništvo

MALI OGLASI

Prodam 15 dobro ohranjenih, praznih A 2 panjev. Franc Horvat, Lovska 19, 
62000 Maribor — Pobrežje.

Ugodno prodam 30 novih A 2 panjev na deset satov. Panji so sodobni in narejeni 
iz smrekovega lesa. Pavle Brecelj, Ajdovščina, Polževa 17.

Prodam smukalnike za cvetni prah za vse vrste panjev in vložke z mrežo za 
lovljenje varoe, ravno tako za vse vrste panjev. Oto Primožič, Prebold 39, Prebold.

Kupim oba dela knjige Sodobno čebelarstvo in drugo staro čebelarsko literaturo 
ter stare končnice. Ponudbe na tel. (081) 210 992.

PREKLIC

Preklicujemo trditev, da je v satnicah, ki jih izdeluje DO Medex, parafin. Infor
macija je bila objavljena v Nedeljskem dnevniku 18. avgusta 1985.

Čebelarsko društvo Tržič

L ist iz h a ja  v sa k eg a  1. v  m csecu
Iz d a ja  g a  Zveza č eb e la rsk ih  d ru š te v  S lov en ije  v L ju b lja n i, C a n k a rje v a  c. 3/II. T e le fo n : 210 992 
Iz d a ja te ljsk i sv e t: A n d re j P e te lin , p re d se d n ik ; č lan i: in / .  A lojz P o d jav o ršek , Jn n e z  M ihelič, 
inž. Jože  B a b n ik , L ojze K aste lic , B o ris  S lavec , M a rja n a  H ö n igsfe ld , d r. Jo že  K orošec 
U red n išk i o d b o r: Ja n e z  M ihelič, inž. Jože B a b n ik , L o jze K aste lic , M artin  M cncej, F ra n c  Ja v o rn ik , 
F ra n č e k  S ivic, B oris S lavec, Jože B reg a r 
O dgovorn i u re d n ik : inž. Jo že  B ab n ik  
G lavn i u re d n ik :  p ro f. Ja n e z  M ihelič 
L e k to ric a : M ojca M ihelič
G lavni in o d g o v o rn i u re d n ik  B ilten a  — H p M e d e x : B o ris  S lavec
L etn a  n a ro č n in a  za n eč lan e  l.4ft0.—, za  tu j in o  2.400.—, za  Člane č eb e la rsk ih  o rg an izac ij d ru g ih  
rep u b lik  1.400.— d in a r je v . C ena za  posam ezno  Številko je  150.— d in a r je v , za tu jin o  260.— d in a r je v . 
O dpovedi m ed  le to m  n e  u poštevam o . R e k la m n i og lasi: ce la  s tra n  — 18.000.— d in , po l s tra n i 
10.000 d in , č e tr t  s tra n i 5.000.— d in . S p lošn i o g las i: b esed a  30 d in a r je v . Č lani im a jo  p rav ico  do 
en eg a  b rezp lačn eg a  og lasa  do 20 besed  v  tek o čem  le tu . Z a v sa k o  n a s le d n jo  besedo  d o p lača jo  po 
v e lja v n i ta r if i  30 d in a r je v . Č lan a rin a  zn aša  1.000.— d in  in  2 d in  od p a n ja , s č la n a r in o  je  p lačan  
tu d i  S lo v en sk i čeb e la r
St. ž iro  r a č u n a  p r i SDK v L ju b lja n i, M ik lošičeva  c .: 50101-678-48636 
D evizni ra č u n  št. 50100-620-107-010-30960-943
Po m n e n ju  re p u b lišk e g a  s e k re ta r ia ta  za p ro sv e to  in  k u ltu ro  š t. 421-1/74 je  g lasilo  oproščeno
te m e ljn e g a  d a v k a  od p ro m eta  p ro izvodov
T isk a la  t is k a rn a  T one T om šič, L ju b lja n a , v 9700 izvodih
R okopisov  n e  v račam o



hpiümedex
ljubljana

M ik lo š ič e v a  30

te le fo n : 316  455 
321 664 

te le x :  31529 yu M e d ex

te k o č i  r a č u n :  SD K
L ju b lja n a
50100-601-10404

PERFORATOR ZA SATNIKE
ART 310

Nosilna konstrukcija je izdelana iz lahke kovine — alum inija. 
Vzvod (ročica) je izdelan iz ploščatega železa in je galvansko zašči
ten. Držalo ročice vzvoda je  oblečeno v usnjeno futrolo. Vzmet, ki 
vrača vzvod v prvotni položaj, je iz kaljene žice, igla pa je  iz kla
virskega jekla.

Perforator pritrdim o na rob mize, kot kaže slika. Uporaba je 
zelo preprosta, tako da bo perforator čebelarjem nedvomno olajšal 
in skrajšal postopek luknjan ja satnikov.

Perforator lahko kupite v naših poslovalnicah v L jubljani in 
Krškem, lahko pa ga naročite tudi po pošti in plačate ob prevzemu.


